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W tym roku najważniejsze rozstrzy-
gnięcia dotyczące „Programu współpracy 
Gminy Dopiewo z organizacjami pożyt-
ku publicznego” miały miejsce podczas 
siedmiu otwartych konkursów ofert. 
Organizacje mogły składać projekty od 
23.12.2019 r. do 13.01.2020 r. Do Urzędu 
Gminy Dopiewo wpłynęło 48 ofert, z 
czego dofinansowanie przyznano na 41 
zadań,  zgłoszonych przez 25 organizacji. 

Ocenę ofert przeprowadziły komi-
sje  konkursowe powołane przez Wójta 
Gminy Dopiewo dla każdego priorytetu. 
W skład każdej komisji, oprócz przed-
stawicieli samorządu gminnego, weszli 
znalazło się dwóch przedstawicieli zgło-
szonych przez organizacje pozarządowe.

Rekordowa pula
Wnioskowana w konkursach kwota 

dotacji wyniosła ponad 1,54 mln zł. To 
o 47,5% więcej niż pula, jaką Gmina 
Dopiewo zabezpieczyła na realizację 
rocznego „Programu współpracy” ze 
stowarzyszeniami, klubami i fundacjami 
w budżecie na 2020 r. 

W tym roku pula w budżecie gmin-
nym na dofinansowanie zadań pożytku 
publicznego jest rekordowa i wynosi 
1.045.000 zł – to o 100 tys. więcej niż 
rok temu. Z tej kwoty w drodze konkursu 
otwartego rozdysponowano 959,76  tys. zł 
. 85.240 zł pozostało nierozdysponowane 
na wsparcie dla projektów, które wpłyną 
od organizacji pozarządowych i będą 
realizowane w drodze tzw. powierzenia. 

Sport
Jak co roku - najwięcej, bo aż 28 ofert, 

złożono w priorytecie A: „Upowszech-
nianie kultury fizycznej i sportu”. Dofi-
nansowanie przyznano na realizację 24 
zadań zgłoszonych przez 17 organizacji. 
Rozdysponowano 790,66 tys. zł z 800 
tys. zł;  pozostawiono w puli priorytetu 
9340 zł. Oczekiwania klubów, dotyczące 
dotacji, wyniosły ponad 1,14 mln zł. 

Krajoznawstwo 
Dofinansowanie w priorytecie B: 

„Krajoznawstwo oraz wypoczynek dzieci 

Wyniki konkursu NGO
i młodzieży” przyznano na realizację 4 
zadań. Rozdysponowano 41,5 tys. zł z 75 
tys. zł. Oczekiwania oferentów, dotyczące 
dotacji, wyniosły blisko 150 tys. zł. W 
puli pozostały 33,5 tys. zł.

Niepełnosprawni 
2 organizacje złożyły 4 oferty w ra-

mach priorytetu C: „Działania na rzecz 
osób niepełnosprawnych”.  Rozdyspo-
nowano 24,6 tys. zł z 28 tys. zł  - dotacje 
przydzielono na każde z zadań, pozo-
stawiając w puli 3,4 tys. zł. 

Kultura
6 organizacji złożyło w Urzędzie 

Gminy Dopiewo po ofercie. Dofinan-
sowanie przyznano na każde zadanie, 
choć w kwocie niższej od oczekiwanej, 
która była o 69,6% wyższa od puli środ-
ków zabezpieczonych na priorytecie. 
Na projekty z priorytetu D: „Kultura, 
sztuka, oświata, ochrona dóbr kultury 
i tradycji” przyznano  98 tys. zł ze 115 
tys. zł, pozostawiając w puli 17 tys. zł. 

Ekologia
5-tysięczna pula tego priorytetu 

pozostała nienaruszona. Do urzędu 
nie wpłynęła ani jedna  oferta, doty-
cząca priorytetu E: „Ekologia i ochro-
na zwierząt oraz ochrona dziedzictwa 
narodowego”.  

Na rzecz NGO
Na realizację jedynego zadania z 

priorytetu F: „Działalność na rzecz or-
ganizacji pozarządowych oraz innych 
podmiotów”, rozdysponowano  8  z 10 
tys. zł. W puli pozostały 2 tys. zł.

Zdrowie
Dofinansowanie przyznano na reali-

zację jedynego zadania, jakie wpłynęło, 
ze wskazaniem priorytetu G: „Ochrona 
i promocja zdrowa”. Zagospodarowano 
5 tys. z puli  wynoszącej 10 tys. zł

Ciąg dalszy na stronie 14-15.

Adam Mendrala

Priorytety

Pule środków 
dostępnych 
w ramach 

priorytetów

Łączna wnio-
skowana kwo-

ta dotacji w 
priorytetach

% Rozdyspono-
wano z puli 

Zostało na 
zadania z 

powierzenia

Liczba 
złożo-
nych 
ofert

Liczba 
z ofert, 

na które 
przyzna-

no dotację
Upowszechnianie kul-
tury fizycznej i sportu 800 000,00 zł 1 145 880,00 

zł 143,2 790 660,00 zł 9 340,00 zł 28 24

Krajoznawstwo 
oraz wypoczynek 
dzieci i młodzieży

75 000,00 zł 149 690,00 zł 199,6 41 500,00 zł 33 500,00 zł 8 5

Działania na rzecz osób 
niepełnosprawnych 28 000,00 zł 31 000,00 zł 110,7 24 600,00 zł 3 400,00 zł 4 4

Kultura, sztuka, 
oświata, ochrona dóbr 

kultury i tradycji
115 000,00 zł 194 997,00 zł 169,6 98 000,00 zł 17 000,00 zł 6 6

Ekologia i ochro-
na zwierząt oraz 

ochrona dziedzic-
twa narodowego

5 000,00 zł 0,00 zł 0,0 0,00 zł 5 000,00 zł brak brak

Działalność na 
rzecz organizacji 

pozarządowych oraz 
innych podmiotów

12 000,00 zł 12 000,00 zł 100,0 0,00 zł 12 000,00 zł 1 0

Ochrona i pro-
mocja zdrowia 10 000,00 zł 7 960,00 zł 79,6 5 000,00 zł 5 000,00 zł 1 1

Suma: 1 045 000,00 zł 1 541 527,00 zł 147,5 959 760,00 zł 85 240,00 zł 48 41

Początek roku
Ani się spostrzegliśmy, jak 2019 prze-

szedł do annałów historii, bo przecież 
całkiem niedawno był naszą teraźniej-
szością. Rozpoczął się Nowy Rok - dla 
wielu spośród nas to nowe otwarcie, roz-
danie kart, wyzerowanie liczników, start. 
Pełni entuzjazmu, ale i obaw stajemy 
naprzeciw temu, co nadchodzi, gotowi 
do osiągania celów, podejmowania wy-
zwań, rozwiązywania zadań. Wszystkim 
mieszkańcom Gminy Dopiewo życzę na 
Nowy Rok 2020 – zdrowia, bo ono jest 
najważniejsze, a także samych dobrych 
ludzi wokoło, bo dzięki przyjaznemu 
otoczeniu, można więcej zrobić, z tego 
co sobie  założyliśmy. Życzę  wszystkim 
Państwu realizacji planów i spełnienia 
marzeń.

Wysoko w rankingach
Niezwykle nobilitującym wydarze-

niem, w którym miałem przyjemność 
i zaszczyt niedawno uczestniczyć, było 
uhonorowanie Gminy Dopiewo dyplo-
mem za zajęcie czwartego miejsca w 
„Rankingu samorządów najdynamiczniej 
rozwijających przedsiębiorczość w latach: 
2003 – 2018”. Dyplom został nam wrę-
czony 21.01.2020 r. w Sali Kolumnowej 
Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej podczas 
konferencji „Zrównoważony Rozwój Spo-
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łeczno-Gospodarczy Jednostek Samo-
rządu Terytorialnego”. Ranking ten, co 
ważne, jest oddolną inicjatywą Komisji 
Samorządu i Polityki Regionalnej Sej-
mu RP, Wydziału Administracji i Nauk 
Społecznych Politechniki Warszawskiej 
oraz Fundacji Polskiego Godła Promo-
cyjnego „Teraz Polska”. Jesteśmy w czo-
łówce najliczniejszej kategorii „gminy 
wiejskie” (czwarte miejsce wśród 1537 
gmin wiejskich), ale warto przy okazji 
zauważyć sukcesy naszych sąsiadów – 
w tym samym rankingu: w kategorii 
„miasta na prawach powiatu” na miej-
scu trzecim sklasyfikowano Poznań, 
a w kategorii „gmina miejska” – piąte 
miejsce zajęło Puszczykowo. Z kolei w 
„Rankingu zrównoważonego rozwo-
ju” – Poznań był na miejscu piątym w 
swojej kategorii, a w kategorii „gminy 
wiejskie” w czołówce znalazły się Tar-
nowo Podgórne - miejsce trzecie i Suchy 
Las - miejsce piąte (Dopiewo zostało 
sklasyfikowane w tej kategorii na 55 

miejscu w kraju). Rankingami objęto 
wszystkie jednostki samorządu w kraju, 
udział był bezpłatny, podstawą zestawień 
była analiza danych Głównego Urzędu 
Statystycznego. Wysokie miejsca Dopie-
wa w rankingach są kolejnym dowodem 
na to, że Nasza Gmina dynamicznie się 
rozwija - nie  tylko mieszkaniowo, ale 
także pod względem przedsiębiorczości. 
Dla każdego samorządu istotne jest, żeby 
rozwój się równoważył. Jak wiadomo 
przedsiębiorczość jest wartością doda-
ną, bo zakłady to miejsca pracy, lepsza 
logistyka, komunikacja i wpływy do bu-
dżetu, dzięki którym można zaspakajać 
potrzeby lokalnej społeczności.

Gospodarka odpadami
Początek 2020 r. to również proza 

dnia codziennego, związana z gospo-
darowaniem odpadami. Początek roku 
przyniósł nam w tej sferze wiele nega-
tywnych zaskoczeń. Szczególnie istotny 
jest wzrost cen za usługi odbioru odpa-
dów, który dotyczy wszystkich gmin w  
Polsce. W Gminie Dopiewo opłata ta 
od 1 kwietnia będzie wynosiła 27 zł 
od osoby, a w przypadku komposto-
wania bioodpadów będzie nieznacznie 
niższa- ulga wyniesie jedynie 2 zł od 
nieruchomości. To nie wszystkie zmiany, 
bo od 1 stycznia obowiązkowo wszyscy 
mieszkańcy muszą segregować odpady 
(szkło, makulatura, plastik), dodatkowo 
każda nieruchomość musi być wypo-
sażona w pojemnik na bioodpady, a 
posesje niezamieszkałe zostały wyłą-
czone z systemu.

 Trudno przejść obojętnie obok tych 
zmian w obliczu 
niewłaściwego 
r e a l i z o w a n i a 
usługi wywozu 
odpadów z terenu 
Gminy Dopiewo. 
Nieterminowe i 
nierzetelne re-
alizowanie usług 
powoduje wiele 
uciążliwości i dys-
komfortu. Mimo 
że za całą gospo-
darkę odpadami 
na terenie gminy 
Dopiewo odpada-

mi odpowiada Związek Międzygminny 
Centrum Zagospodarowania Odpadów 
„Selekt”, który wybiera wykonawcę w 
ramach przetargu oraz podpisuje z nim 
umowę, określając warunki realizacji 
usług, to jednak często mieszkańcy, 
szukając pomocy, wysyłają emaile i 
dzwonią do Urzędu Gminy Dopiewo, 
który nie ma bezpośredniego wpływu, 
ani nie posiada narzędzi prawnych eg-
zekwowania jakości świadczenia usług; 
ma je Związek „Selekt”. 

W ostatnim czasie  odbyło się szereg 
spotkań, które miały na celu zdopingowa-
nie Związku Międzygminnego Centrum 
Zagospodarowania Odpadów „Selekt” 
do wyegzekwowania od wykonawcy 
należytej realizacji usług i pozyskanie 
informacji na temat wątpliwości, jakie 
pojawiły się w gospodarce odpadami. 
Takie spotkanie miało miejsce m.in. na 
Komisji Wspólnej Rady Gminy Dopie-
wo. Uczestniczyli w nim radni Gminy 
Dopiewo, przedstawiciele wykonawcy 
– firmy Alkom, jak i dyrekcji Związku 
„Selekt”. Niedawno został ogłoszony 
przez Związek kolejny przetarg na wywóz 
odpadów. Mamy nadzieję, że zostanie 
w nim wyłoniony  wykonawca, który  
będzie realizował usługi prawidłowo i 
rzetelnie, co jest ważne z punktu wi-
dzenia ekologii, ale i estetyki naszych 
miejscowości. Temu tematowi każdego 
dnia poświęcamy wiele czasu i uwagi, 
zdając sobie sprawę, jak jest ważny dla 
mieszkańców Gminy Dopiewo. 

Inwestujemy
Nowy Rok to również nowy front 

inwestycji. Cieszę się, że Gmina Dopiewo 
dostała niedawno prawie 3-milionowe 
dofinansowanie, w ramach PROW 2014 
– 2020, na budowę drogi - ul. Batorow-
skiej w Dąbrowie, umowę podpisałem w 
Urzędzie Marszałkowskim Województwa 
Wielkopolskiego 30 stycznia. Będziemy 
budować także ul. Botaniczną i Wio-
senną w Skórzewie, a prace budowlane 
trwają już na ul. Akacjowej w Dopiewie 
i Berłowej w Dąbrówce. Rozpoczęliśmy 
niedawno prace związane z rewitalizacją 
terenu przy stawie w Dopiewie, doty-
czące także ul. Strażackiej. Za chwilę 
ruszy, niezbędna ze względu na rosną-
ce potrzeby dotyczące bazy oświatowej, 
druga rozbudowa szkoły podstawowej w 
Dąbrówce. Po perturbacjach, związanych 
z koniecznością zmiany wykonawcy, roz-
pocznie się też rozbudowa przedszkola 
w Konarzewie. 

Choć sytuacja finansowa samorzą-
dów w tym roku - w całej Polsce - uległa 
znacznemu pogorszeniu, z powodu  niż-
szych dochodów i wyższych wydatków, 
to inwestycje w Gminie Dopiewo będą 
mocną stroną rozpoczynającego się roku 
2020. Mamy na ten rok ambitne plany. 

Adrian Napierała
Wójt Gminy Dopiewo
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Sołectwa / Rada Gminy

Wójt Gminy Dopiewo i Sołtysi za-
praszają mieszkańców Gminy Dopiewo 
na Zebrania Wiejskie o charakterze spra-
wozdawczym, które  tradycyjnie organi-
zowane są w pierwszym kwartale rokuw 
każdym z 11 sołectw. Wśród tematów 
pojawi się podsumowanie działalności 
Sołtysa i Rad Sołeckich w 2019 r. i plany 
związane z bieżącym rokiem budżeto-
wym.

Terminarz zebrań wiejskich
Harmonogram zebrań 
wiejskich:
• Sołectwo Gołuski – 18.02.2020 r. 

- godz. 18.00 - Świetlica.
• Sołectwo Palędzie – 19.02.2020 r. 

- godz. 18.00 – Świetlica.
• Sołectw Więckowice – 20.02.2020 r. 

- godz. 18.00 - Szkoła Podstawowa.
• Sołectwo Dąbrówka – 25.02.2020 r. 

- godz. 18.00 - Szkoła Podstawowa 
ul. Malinowa, w Dąbrówce.

• Sołectwo Konarzewo – 26.02.2020 r. 
- godz. 18.00 – Centrum Rehabili-
tacyjno – Kulturalne.

• Sołectwo Dąbrowa – 27.02.2020 r. 
- godz. 18.00 - Szkoła Podstawowa.

• Sołectwo Dopiewo – 28.02.2020 r. 
- godz. 18.00 – Dom Strażaka.

• Sołectwo Trzcielin – 3.03.2020 r. 
- godz. 18.00 – Świetlica.

• Sołectwo Zakrzewo – 4.03.2020 r. 
- godz. 18.00 – Dom Strażaka.

• Sołectwo Skórzewo – 5.03.2020 r. - 
godz. 18.00 - Szkoła Podstawowa 
nr 1.

• Sołectwo Dopiewiec – 6.03.2020 r.  
- godz. 18.00 GOK.

UG
XVI sesja Rady Gminy odbyła się  

18 grudnia  2019 r., radni podjęli  
11 uchwał. 

Budżet 2020
Najważniejszą uchwałą procedowaną 

na sesji był projekt budżetu na 2020 r. 
Budżet Gminy Dopiewo został przyjęty. 
„Za” głosowało 19 radnych, 1 był „prze-
ciw” i 1 wstrzymał się od głosu. Ogółem w 
projekcie budżetu Gminy na 2020 r. przy-
jęto dochody w kwocie 186.189.805,00 
zł, w tym dochody bieżące w wysokości 
177.607.520 zł, dochody majątkowe w 
wysokości 8.582.285,00 zł.

W budżecie Gminy Dopiewo na 
2020r. przyjęto wydatki w kwocie 
198.488.129,00 zł, w tym wydatki bie-
żące w wysokości 158.014.110 zł, wydatki 
majątkowe w wysokości 40.474.019 zł. 

Budżet na 2020 r. zakłada deficyt 
w wysokości 12.298.324 zł, który zo-
stanie pokryty głównie przychodami z 
tytułu planowanych do wyemitowania 
papierów wartościowych w wysokości 
11.000.000 zł.

Ustala się łączną kwotę przychodów 
budżetu Gminy w wysokości 21.298.324 zł 
w tym z tytułu wolnych środków, jako 
nadwyżki środków pieniężnych na ra-
chunku bankowym budżetu, wynikają-
cych z rozliczeń wyemitowanych papie-
rów wartościowych, kredytów i pożyczek 
z lat ubiegłych  w wysokości 1.298.324 
zł oraz  emisji papierów wartościowych 
w wysokości 20.000.000 zł. Ustala się 
łączną kwotę rozchodów budżetu Gminy 
w wysokości 9.000.000 zł.

Relacja z XVI sesji  
Rady Gminy Dopiewo

Tworzy się rezerwę ogólną w wyso-
kości 370.000 zł. 

Tworzy się rezerwy celowe w wyso-
kości 1.700.000 zł, w tym: 
1)    na wydatki związane z oświatą w 

wysokości 100.000 zł; 
2)    na realizację zadań związanych z za-

rządzaniem kryzysowym w wysokości  
        570.000 zł; 

3)    na wydatki związane z realizacją 
zadań w ramach inicjatywy lokalnej 
– 30.000 zł;

4)    na wydatki majątkowe w wysokości 
1.000.000 zł. 

WPF 2021-2030
Rada przyjęła także nową wielolet-

nią prognozę finansową (WPF) na lata 
2020-2030. W prognozie założono, że 
budżet w latach 2021-2030 zamknie się 
nadwyżką, która zostanie przeznaczona 
na spłatę zobowiązań z tytułu zaciągnię-
tych pożyczek, kredytów i wyemitowa-
nych obligacji. Natomiast budżet 2020 
r. zamknie się deficytem w wysokości 
11.000.000 zł i zostanie on sfinansowany 
przychodami z tytułu wyemitowanych 
obligacji. Prognozę dochodów uwzględ-
niono w oparciu o dane historyczne i 
makroekonomiczne. Dynamiczny wzrost 
powyżej prognozowanej inflacji zało-
żono dla dochodów z tytułu udziału w 
PIT (od 5% do 10% rocznie). Dotacje i 
środki przeznaczone na cele bieżące w 
prognozie od roku 2021 pozostawiono na 
poziomie 2020 r. W związku ze wzrostem 

Uchwały  
- XVI sesja

Na XVI sesji Rady Gminy Do-
piewo, która odbyła się 18 grudnia 
2019 r., radni podjęli 11 uchwał.

Uchwała Nr XVI/194/19 w sprawie 
ustalenia kryteriów wraz z liczbą 
punktów w postępowaniu rekruta-
cyjnym do publicznych przedszkoli, 
oddziałów przedszkolnych na terenie 
Gminy Dopiewo. 

Uchwała Nr XVI/195/19 w sprawie 
wskazania miejsca realizacji obowiąz-
ku szkolnego uczniom wybranych 
oddziałów klas VI Szkoły Podsta-
wowej im. Fryderyka Chopina w 
Skórzewie kończących klasę szóstą 
w roku szkolnym 2019/2020.

Uchwała Nr XVI/196/19 w sprawie 
porozumienia międzygminnego po-
między Gminą Dopiewo a Miastem 
Poznań oraz Gminą Komorniki w 
zakresie lokalnego transportu zbio-
rowego. 

Uchwała Nr XVI/197/19 w sprawie 
ustalenia średniej ceny jednostki 
paliwa w Gminie Dopiewo na rok 
szkolny 2019/2020. 

Uchwała Nr XVI/198/19 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr XXXVI/474/17 
Rady Gminy Dopiewo z dnia 20 listo-
pada 2017 r. w sprawie przystąpienia 
do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego 
(mpzp) terenu w Gołuskach, na po-
łudnie od autostrady A2.

Uchwała Nr XVI/199/19 w spra-
wie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany mpzp terenu w Dąbrówce, 
pomiędzy ulicami   Komornicką i 
Piastowską. 
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Uchwała Nr XVI/200/19 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr III/33/18 Rady 
Gminy Dopiewo z dnia 17 grudnia 
2018r. w sprawie uchwały budżetowej 
Gminy Dopiewo na 2019 r. 

Uchwała Nr XVI/201/19 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr III/32/18 z 
dnia 17 grudnia 2018r. w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Dopiewo na lata 
2019-2030.

Uchwała Nr XVI/202/19 w sprawie 
ustalenia wykazu wydatków niewyga-
sających z upływem roku budżetowe-
go 2019 oraz ustalenia ostatecznego 
terminu ich wydatkowania. 

Uchwała Nr XVI/203/19 w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Dopiewo na lata 
2020-2030.

Uchwała Nr XVI/204/19 w sprawie 
uchwały budżetowej Gminy Dopiewo 
na 2020 r. 

DG

liczby mieszkańców, a tym samym ze 
wzrostem ilości dzieci przyjęto wzrost 
subwencji na poziomie 3 mln. rocznie. 

W latach 2020-2030 dokonano in-
deksacji większości wydatków bieżących 
o wskaźnik inflacji. Nie zaplanowano 
wydatków z tytułu poręczeń i gwarancji.

VI klasy w Skórzewie
Radni wskazali miejsce realizacji 

obowiązku szkolnego uczniom wy-
branych oddziałów klas VI Szkoły 
Podstawowej im. Fryderyka Chopina 
w Skórzewie kończących klasę szóstą 
w roku szkolnym 2019/2020. Wynika 
to z delegacji zawartej w art. 205 ust. 
4 i 6 ustawy „Przepisy wprowadzające 
ustawę – Prawo Oświatowe” Wobec 
powyższego w uchwale wskazuje się 
uczniom  wskazanych oddziałów koń-
czącym w roku szkolnym 2019/2020 
klasę szóstą w Szkole Podstawowej nr 
1 im. Fryderyka Chopina w Skórzewie 
(klasy: 6b, 6c, 6d, 6e i 6g) miejsce re-
alizacji obowiązku szkolnego od klasy 

VII do VIII w Szkole Podstawowej nr 
2 im. Ignacego Jana Paderewskiego w 
Skórzewie, powstałej z przekształcenia 
gimnazjum. 

Transport zbiorowy
Rada postanowiła o zawarciu poro-

zumienia międzygminnego pomiędzy 
Gminą Dopiewo a Miastem Poznań oraz 
Gminą Komorniki w zakresie lokalne-
go transportu zbiorowego. W projekcie 
porozumienia zakłada się wydzielenie 
z dotychczasowej linii nr 703 o wielu 
wariantach przebiegu kursów dwóch 
odrębnych linii: nr 703, nr 705. Linie 
te obejmują swoim zasięgiem miasto 
Poznań oraz gminy Komorniki i Dopie-
wo. Podział linii ma przede wszystkim 
charakter organizacyjny i wpłynie na 
poprawę czytelności rozkładów jazdy 
dla pasażerów.

MPZP
Radni przystąpili do sporządzenia 

zmiany miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego (mpzp) w Dą-
brówce, pomiędzy ulicami Komornicką i 
Piastowską. Przedmiotem opracowania 
planu jest określenie zasad zagospo-
darowania terenu dostosowanych do 
zabudowy istniejącej w obszarze obję-
tym opracowaniem, poprzez określenie 
parametrów i wskaźników kształtowania 
zabudowy. Zgodnie z ustaleniami Stu-
dium, dla terenu objętego przystąpie-
niem do opracowania planu określono 
kierunek zagospodarowania jako tereny 
zabudowy mieszkaniowo-usługowej 
(M1). Powierzchnia opracowania wy-
nosi ok. 7 ha.

Damian Gryska
Biuro Rady Gminy Dopiewo
Fot. Remigiusz Hemmerling
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Uchwały - XVII sesja
Na XVII sesji Rady Gminy Do-

piewo, która odbyła się 27 stycznia 
2020 r., radni podjęli 12 uchwał.

Uchwała Nr XVII/205/20 w sprawie 
zatwierdzenia planów pracy Komisji 
Rady Gminy Dopiewo na rok 2020.

Uchwała Nr XVII/206/20 w sprawie 
ustalenia planu pracy Rady Gminy 
Dopiewo na 2020 r. 

Uchwała Nr XVII/207/20 w spra-
wie zmiany uchwały Nr XLI/573/18 
Rady Gminy Dopiewo z 23 kwietnia 
2018 r. w sprawie udzielenia pomocy 
finansowej Województwu Wielko-
polskiemu. 

Uchwała Nr XVII/208/20 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr LXIII/420/14 z 
24 lutego 2014 r. dotyczącej nadania 
nazwy ulicy Miętowa w Palędziu. 

Uchwała Nr XVII/209/20 w sprawie 
nadania nazwy ulicy Wzdłuż Torów 
w Palędziu. 

Uchwała Nr XVII/210/20 w sprawie 
nadania nazwy ulicy Juliusza Sło-
wackiego w miejscowości Dąbrowa. 

Uchwała Nr XVII/211/20 w sprawie 
przystąpienia do sporządzenia miej-
scowego planu zagospodarowania 
przestrzennego terenu w Skórzewie, w 
rejonie ul. Akacjowej i Jarzębinowej. 

Uchwała Nr XVII/212/20 w sprawie 
zmiany uchwały Nr LVII/395/13 Rady 
Gminy Dopiewo z 25 listopada 2013 
r. w sprawie określenia warunków 
i trybu przyznawania stypendiów 
sportowych Gminy Dopiewo dla 
młodych sportowców.

Uchwała Nr XVII/213/20 w sprawie 
zmiany uchwały Nr XIX/270/16 Rady 
Gminy Dopiewo z 30 maja 2016 r. w 
sprawie nadania Statutu Ośrodkowi 
Pomocy Społecznej w Dopiewie. 

Uchwała Nr XVII/214/20 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr XVI/204/19 Rady 
Gminy Dopiewo z 18 grudnia 2019 
r. w sprawie uchwały budżetowej 
na 2020 r. 

Uchwała Nr XVII/215/20 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr XVI/203/19 Rady 
Gminy Dopiewo z 18 grudnia 2019 r. 
w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Dopie-
wo na lata 2020-2030. 

Uchwała Nr XVII/216/20 w sprawie 
zmiany uchwały Nr XXII/201/2004 
Rady Gminy Dopiewo z 29 marca 
2004 r. dotyczącej ustalenia stawek 
opłat za zajmowanie pasa drogowego 
dróg gminnych na cele niezwiązane 
z potrzebami zarządzania drogami 
lub potrzebami ruchu, zmienionej 
uchwałą Nr L/404/2006 Rady Gminy 
Dopiewo z 27 lutego 2006 r. oraz 
uchwałą Nr XIV/169/19 Rady Gminy 
Dopiewo z 28 października 2019 r.

DG

XVII sesja Rady Gminy odbyła 
się 27 stycznia 2020 r., radni pod-
jęli 12 uchwał. 

MPZP
Rada przystąpiła do sporządzenia 

miejscowego planu zagospdarowania 
przestrzennego (mpzp) w Skórzewie, 
w rejonie ul. Akacjowej i Jarzębino-
wej. Teren wskazany do opracowania 
nie jest objęty obowiązującym mpzp. 
Przedmiotem opracowania planu jest 
określenie zasad zagospodarowania tere-
nu, określenie parametrów i wskaźników 
kształtowania zabudowy w tym również 

zasad obsługi komunikacyjnej tego te-
renu. Zgodnie z ustaleniami Studium, 
dla terenu objętego przystąpieniem do 
opracowania planu określono kierunek 
zagospodarowania jako tereny zabudowy 
mieszkaniowej z działalnością gospodar-
czą (M1U), cieki oraz łąki, pastwiska i 
zadrzewienia. Powierzchnia opracowania 
wynosi ok. 0,4 ha.

Wzmocnienie kolei
Radni zmielili swoją uchwałę z dnia 

23 kwietnia 2018 roku w sprawie udzie-
lenia pomocy finansowej Województwu 

Relacja z XVII sesji  
Rady Gminy Dopiewo

Wielkopolskiemu. Przedłożona zmiana 
uchwały wynika z wystąpienia zmian 
czynników, o których mowa w par. 3 ust. 
3 (w szczególności wzrost kosztów pracy 
eksploatacyjnej) umowy DT/III/119/2018 
z 7 maja 2018 r, której przedmiotem jest 
udzielenie pomocy finansowej w formie 
dotacji celowej przeznaczonej na zada-
nie pn.: „Wzmocnienie wojewódzkich 
kolejowych przewozów pasażerskich 
na obszarze oddziaływania Aglome-
racji Poznańskiej poprzez zwiększenie 
ilości połączeń kolejowych – dofinanso-
wanie Poznańskiej Kolei Metropolitalnej 
(PKM)”

Ww. umowa zakładała pierwotnie 
wysokość dotacji celowej w 2020 r. na 
poziomie 250 778,00 zł. Następnie kwotę 
tę zmniejszono aneksem z listopada 2018 
r. do kwoty 214 627,00 zł. Obecnie na 
2020 r. przewiduje się kwotę dotacji ce-
lowej dla Województwa Wielkopolskiego 
na poziomie 239 987,18 zł. Kwota ta jest 
w pełni uzasadniona, ponieważ wzrost 
kosztów pracy eksploatacyjnej spowo-
dowany został zwiększeniem w grudniu 
2019 liczby par pociągów obsługujących 
mieszkańców Gminy Dopiewo (+ 3 pary).
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Stypendia sportowe
Rada zmieniła także uchwałę z dnia 

25 listopada 2013 r. w sprawie określenia 
warunków i trybu przyznawania sty-
pendiów sportowych Gminy Dopiewo 
dla młodych sportowców. 

Przedstawiający projekt Wójt Gminy 
Dopiewo Pan A. Napierała poinformo-
wał, że realizując przedmiotową uchwałę 
zachodzi potrzeba zwiększenia wyso-
kości przedziału finansowego przyzna-
wanych stypendiów. Obowiązujący do 

tej pory przedział 150,00 – 250,00 zł 
miesięcznie staje się niewspółmierny do 
obecnej sytuacji ekonomicznej w kraju. 
Zwiększenie przedziału finansowego do 
200,00 – 400,00 zł miesięcznie umożliwi 
również lepsze skalowanie w odniesie-
niu do osiąganych wyników sportowych. 
Podjęcie uchwały nie ma wpływu na 
obowiązujący plan finansowy. 

Inne tematy
Ponadto Rada dokonała zmian w 

uchwale budżetowej i wieloletniej pro-
gnozie finansowej, podjęła 3 uchwały 
związane z nazewnictwem ulic, a także 
zatwierdziła plany pracy Komisji i Rady 
na rok 2020.

Damian Gryska
Biuro Rady Gminy Dopiewo

Fot. Adam Mendrala

Przedstawiciele Związku Międzyg-
minnego Centrum Zagospodarowania 
Odpadów „Selekt” i firmy Alkom, na za-
proszenie Rady Gminy Dopiewo wzięli 
udział w Komisji Wspólnej. Powodem 
wizyty były zmiany w gospodarce od-
padami, wynikające z wejścia w życie 
przepisów oraz organizacją świadczenia 
usług na terenie Gminy Dopiewo w no-
wym roku. Związek Selekt, organizujący 
w Gminie Dopiewo odbiór odpadów, na 
komisji reprezentowali Bogusław Bara-
niak – Dyrektor Biura i Natalia Kalewska, 
nie dotarła prezes Związku – Dorota Lew 
– Pilarska. Firmę Alkom, świadczącą 
usługi odbioru odpadów z terenu naszej 
Gminy, na podstawie umowy z Selektem, 
- reprezentowali - Krzysztof Dzioban- 
kierownik działu wywozu i transportu 
i – Janusz Pędziwiatr - kierownik tech-
niczny.

O odpadach na komisji
Dyrektor Biura ZM CZO „Selekt” 

omówił zmiany wprowadzone przez 
ustawodawcę (wzrost opłaty, obowiąz-
kowa segregacja, bioodpady, wyłączenie 
dotyczące nieruchomości niezamieszka-
łych), jednak radnych w równym stopniu 
interesowało uzyskanie odpowiedzi na 
pytania, kierowane za ich pośrednictwem 
przez mieszkańców, dotyczące stałych, 
uporczywych problemów.

Oprócz przyczyn wzrostu cen, czy 
wyglądu pojemników na bioodpady, 
radnych interesowała liczba reklama-
cji zasadnych i niezasadnych, system 
kontroli realizacji usług przez firmę 
usługową, terminowość odbioru od-
padów (która nadal pozostawia wiele 
do życzenia), powody pozostawiania 
zbyt małej ilości worków na odpady, 
nieszczelności systemu (liczba deklaracji 
a liczba mieszkańców poszczególnych 

posesji, nie zadeklarowanych, a wytwa-
rzających śmieci). Selekt obiecał prze-
kazanie samorządowi Gminy Dopiewo 
aktualnych danych dotyczących liczby de-
klaracji z terenu Gminy Dopiewo (koniec 
kwartału). Radni usłyszeli, że w związku 
z wydłużeniem kolejek przy odbiorze 
odpadów w Piotrowie Pierwszym (karta 
elektroniczna), Alkom zwiększył licz-
bę samochodów zabierających  odpady 
z terenu Gminy Dopiewo z 8 do 14, żeby 
móc wywiązywać się z harmonogramu. 
Selekt zwracał uwagę na konieczność 
uświadomienia mieszkańcom, że worki 
nazywane przez producentów biodegra-
dowalnymi , często takimi są tylko z na-
zwy i dlatego bioodpady znajdujące się 
w workach w brązowych pojemnikach, 
będą traktowane jako odpady niesegre-
gowane, co zwiększa opłatę z 300 do 500 
zł. Zwrócili uwagę na rozstrzał między 
„zaoszczędzonymi” 2 zł dzięki posiadaniu 
własnego kompostownika w stosunku 
do kary, wynoszącej 4-krotność opła-
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ty miesięcznej, dotyczącej danej pose-
sji - w przypadku stwierdzenia podczas 
kontroli faktu jego nieposiadania, a ko-
rzystania z ulg, wynikających z samo-
dzielnego kompostowania. Radnych in-
teresowała dużo wyższa kalkulacja usług 
w ofertach przetargowych w stosunku 
do założeń Selektu. Podobał się system 
kontroli samochodów uczestniczących 
w świadczeniu usług odbioru odpadów 
w postaci wsparcia „śladu GPS” syste-

mem trzech kamer. Przedstawiciele sa-
morządu zwrócili także uwagę na brak 
na stronie ZM CZO „Selekt” informacji 
dotyczących tego, co obecnie najbardziej 
nurtuje mieszkańców  w dziale najczęściej 
zadawane pytania (niedostosowanej do 
sytuacji zmiany i sytuacji kryzysowej), 
a także operacyjnej informacji pozwala-
jącej mieszkańcom znaleźć wyjaśnienie 
dlaczego nie odebrano z ich posesji od-
padów w terminie i kiedy odbędzie się 

ten odbiór. Z tego powodu Biuro Obsługi 
Mieszkańców odebrało kilkadziesiąt re-
klamacji od mieszkańców, które dotyczyły 
usług, za których jakość odpowiedzialny 
jest ZM CZO „Selekt” i firma usługowa 
– obecnie Alkom.

Tekst i fot. Adam Mendrala

Radni powiatowi  
uchwalili budżet  
na 2020 rok

Niezmiennie najwięcej, bo blisko 
128 mln zł, chcemy zainwestować w 
drogi i transport. Na drugim miejscu 
jest oświata z 90 mln zł wydatków. W 
nowym roku nie będziemy oszczędzać na 
polityce społecznej i ochronie zdrowia 
oraz wsparciu rodzin, na które w budże-
cie zagwarantowano ponad 50 mln zł. 
Znalazły się też pieniądze na walkę ze 
smogiem i ochronę zabytków, a także na 
bezpieczeństwo. Niestety, trzeba będzie 
też oddać sporo pieniędzy do budżetu 
państwa. Tak zwany „podatek janosi-
kowy” wynosi tym razem 38,3 mln zł!

10 mln zł na drogę  
Więckowice-Dopiewo

W tym roku Powiat Poznański dołoży 
m.in. do budowy dwóch wiaduktów i 
dwóch tuneli. Po 2 mln zł przeznaczymy 
na tunele w ulicy Grunwaldzkiej (Ple-
wiska/Poznań) oraz w Kostrzynie. 2,5 
mln zł zostanie wydanych na nowy wia-
dukt PKP w ciągu ulicy Gnieźnieńskiej 
w Murowanej Goślinie, a 200 tys. zł na 
powstanie tunelu w Kobylnicy. Powstaną 
też węzły przesiadkowe w Puszczyko-
wie, Buku i Stęszewie. Niemal 10 mln zł 
przeznaczymy na modernizację 2,5 km 
drogi między Lusówkiem i Więckowicami 
oraz Więckowicami a Dopiewem. Droga 
będzie szersza, wzdłuż niej wybudowany 
zostanie ciąg pieszo-rowerowy, powstaną 
bezpieczne zjazdy i zatoki autobusowe. 

Porozmawiajmy o Powiecie
Ułatwi to komunikację dojeżdżającym 
z Rozalina czy Lusówka do drogi woje-
wódzkiej nr 307 oraz z Tarnowa Pod-
górnego do A2. Na 2020 r. zaplanowano 
remont szosy z Dopiewca do A2 oraz 
budowę chodnika w Zakrzewie, który 
połączy się z istniejącym ciągiem pieszym 
w Tarnowie Podgórnym (650 tys. zł). 
Powstanie też koncepcja rozbudowy drogi 
Dopiewo-Palędzie o drogę rowerową. 

W tym roku planujemy w sumie 
przebudować i wyremontować 34 km 
dróg powiatowych oraz zbudować po-
nad 20 km ścieżek rowerowych wzdłuż 
„powiatówek”. Rozwój struktury komu-
nikacyjnej ma strategiczne znaczenie dla 
wszystkich, którzy mieszkają, pracują czy 
w ogóle na co dzień przemieszczają się 
między gminami, czyli dla większości z 
nas. Dzięki temu możemy równocześnie 
inwestować w rozbudowę sieci komu-
nikacji publicznej. Jak co roku konty-
nuowane będzie dofinansowanie linii 
autobusowej łączącej stację kolejową 
z DPS-em w Lisówkach. To wygodne 
rozwiązanie dla podopiecznych ośrodka, 
jego pracowników i odwiedzających ich 
gości. Sama placówka otrzyma środki na 
przystosowanie domków szeregowych 
na mieszkania chronione. Mają one słu-
żyć osobom z niepełnosprawnościami do 
nauki samodzielnego życia pod okiem 
trenerów-opiekunów. 

Inwestujemy w edukację
Tradycyjnie trzeba dołożyć sporo 

pieniędzy na oświatę. Subwencja rzą-
dowa w 2020 r. ma być na poziomie 
58,9 mln zł, podczas gdy same wyna-
grodzenia wynoszą 64 mln zł. Łącznie 
edukacja kosztuje powiat 90 mln zł, z 
tego aż 80 mln zł wydanych zostanie 
na prowadzenie szkół. Z pozostałych 
pieniędzy sfinansowane zostaną m.in. 
projekty edukacyjne, dokumentacje na 
przebudowę ZS w Kórniku czy internatu 
przy ZS w Rokietnicy, budowa boisk oraz 
doskonalenie nauczycieli i ich szkolenia. 
Ostatnie wyróżnienia przyznane szkołom 
powiatowym przez magazyn „Perspek-
tywy” jasno pokazują, że inwestycje w 
edukację przynoszą długofalowe zyski. 

Aż 50 mln zł chcemy wydać na sze-
roko rozumianą politykę społeczną. W 
budżecie zaplanowano niemal 11 mln zł 
m.in. na DPS w Lisówkach czy Powiatowe 

Centrum Pomocy Rodzinie. Finansowane 
będą rodziny zastępcze, WTZ, turnusy 
rehabilitacyjne, dom dziecka w Kórniku-
-Bninie, dom rodzinny w Swarzędzu. Aż 
16 mln zł pochłonie działalność Powia-
towego Urzędu Pracy, który obsługuje i 
powiat, i Poznań. Nadal prowadzone będą 
też profilaktyczne programy zdrowotne, 
w zakresie szczepień przeciwko grypie 
czy HPV. W trosce o czyste środowisko 
zarezerwowano również ponad 1 mln 
zł na wymianę pieców oraz likwidację 
wyrobów azbestowych. 

W budżecie nie zabraknie pieniędzy 
na bezpieczeństwo. Choć nie jest to za-
danie własne powiatu, 3,3 mln zł trafi 
między innymi na wsparcie remontów 
komisariatów w pobliskim Buku i Mosi-
nie, a także zakup nowych radiowozów 
czy modernizacje powiatowego ośrodka 
OSP w Bolechowie i jednostki Ratowni-
czo-Gaśniczej na Krzesinach. O ponad 
2 mln zł więcej – bo aż prawie 4 mln zł 
wydanych będzie na prace rewitalizacyj-
ne ratujące od zapomnienia powiatowe 
zabytki oraz kościół Franciszkanów w 
Poznaniu.

Nagrody dla aktywnych  
i zaangażowanych

Fabryka mebli biurowych z Ko-
mornik, Stowarzyszenie Osób Niepeł-
nosprawnych ROKTAR z Rokietnicy 
oraz prezes spółdzielni „ROLNIK” z 
Pobiedzisk to tegoroczni laureaci Na-
grody Starosty Poznańskiego. Kapituła 
konkursu doceniła ich aktywność na 
polach przedsiębiorczości, aktywności 
społecznej czy inicjatyw obywatelskich. 

W kategorii inicjatywy obywatel-
skie statuetka trafiła do Grażyny Ma-
nikowskiej-Krawiec, społeczniczki, 
pomysłodawczyni i współtwórczyni 
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Spółdzielczej Izby Pamięci w Pobiedzi-
skach. Wszechstronna organizatorka, 
m.in. spotkań historycznych „Ludzie 
zwyczajni, a jednak nadzwyczajni”, od 
lat jest oddana sprawom lokalnym. Na 
co dzień prezesuje Spółdzielni Rolniczo-
-Handlowej „ROLNIK” w Pobiedziskach.  

Drugim laureatem nagrody jest firma 
MARO z Komornik, producent mebli 
biurowych, który duży nacisk kładzie na 
odpowiedzialność społeczną biznesu. Od 
kilku lat pomaga organizacjom charyta-
tywnym, ośrodkom pomocy, pobliskim 
szkołom czy przedszkolom. Współpracuje 
z fundacjami, wspiera wychowanków 
domów dziecka oraz lokalne inicjatywy 
społeczne, kulturalne, jak i sportowe. 

Z kolei Stowarzyszenie ROKTAR 

otrzymało wyróżnienie w kategorii or-
ganizacje pozarządowe. Stowarzyszenie, 
które od 11 lat działa na terenie Rokietnicy 
i Tarnowa Podgórnego, założyli rodzice 
osób niepełnosprawnych. Dziś może ono 
pochwalić się nowoczesną siedzibą WTZ-
-ów z licznymi pracowniami. Prowadzona 
w warsztatach rehabilitacja społeczna 
ma na celu naukę codziennych czynno-
ści oraz rozwijanie zaradności osobistej 
podopiecznych.  

Przyznając tę nagrodę, chcemy po-
kazać, że w Powiecie Poznańskim nie 
zaginął jeszcze duch pracy organicznej. 
Otwarcie na innych, poczucie odpowie-
dzialności za swoje środowisko, jak i 
promowanie takich postaw, przy jedno-
czesnej skromności i bezinteresowności 

wyróżniają laureatów. Jestem jednak 
przekonany, że nie są tylko wyjątkami 
w naszej społeczności. 

Życzenia noworoczne
Mieszkańcom Powiatu Poznańskiego, 

a przede wszystkim Gminy Dopiewo, 
życzę, aby 2020 rok przyniósł poczucie 
satysfakcji z dobrze wykonanej pracy i po-
zwolił odnaleźć wewnętrzną równowagę. 
Niech bliscy nam ludzie wspierają nas w 
realizacji śmiałych marzeń i towarzyszą 
we wszystkich istotnych momentach. 

Tomasz Łubiński,  
Wicestarosta Poznański 

Zapraszamy do odwiedzania 
strony: www.powiat.poznan.pl

Ten rok jest wyjątkowy. Odrodzona 
polska samorządność będzie obchodzić 
jubileusz 30-lecia. Uczestniczyłem w pro-
cesie jej powstawania i rozwoju. Jestem 
świadkiem zachodzących na tym polu 
przemian. Widzę, co jest nadzieją, a co 
zagrożeniem. 

W czerwcu 1990 roku odbyły się w 
Polsce historyczne, pierwsze po wojnie 
wybory do Rady Gminy Dopiewo. Kan-
dydowałem, zostałem radnym. Na jednej 
z pierwszych sesji zostałem wybrany do 
zarządu gminy, czyli do organu wykonaw-
czego gminnego samorządu. Początkowo 
byłem członkiem tego zarządu, potem 
objąłem funkcję wójta. Sprawowałem 
ją nieprzerwanie do roku 2010.

W 1990 roku zmienił się ustrój kraju, 
a reforma samorządowa była jednym 
z elementów tej przemiany. Wcześniej 
obowiązywał u nas system centralizmu, 
mieliśmy do czynienia z namiastką sa-
morządów. Nie miały one osobowości 
prawnej, finansowej. O niczym właściwie 
nie stanowiły, nie wyznaczały priory-
tetów, kierunków rozwoju. Naczelnik 
gminy podporządkowany był admi-
nistracji państwa, która pieniądze w 
teren, na realizację zadań,  przesyłała 
na zasadzie uznaniowej. Radni działali, 
ale nie decydowali o niczym.

Po pierwszych wyborach samorzą-
dowych rady gminne i miejskie uzyskały 
pełną samodzielność finansową. Począt-

Polska samorządowa skończy 30 lat
ki były trudne. Wszystko trzeba było 
tworzyć od nowa. Nie obowiązywały 
przepisy prawne dotyczące samorządu. 
Gminy formalnie nie posiadały żadnego 
majątku. Powstawała dopiero ustawa o 
komunalizacji majątku. To, czym samo-
rządy dysponowały, zostało im formal-
nie przekazane na własność. Polegało to 
na złożeniu wniosków do administracji 
państwa, czyli wojewody, o komunali-
zację budynków, ulic, gruntów, innych 
obiektów położonych na terenie gminy. 
Trzeba to było odpowiednio uzasadnić, 
np. potrzebą rozwoju gminy. Procedu-
ra uwłaszczania się na majątku Skarbu 
Państwa była prowadzona przez wiele 
lat. Nie był to akt jednorazowy.

Pierwsza Rada Gminy Dopiewo miała 
spore kompetencje. Przez pierwsze trzy 
kadencje, czyli do roku 2002 to ona de-
cydowała, kto ma być wójtem. Podobnie 
było w miastach, gdzie radni namaszczali 
burmistrzów lub prezydentów. Dopiero 
potem wprowadzono wybory bezpośred-
nie na te funkcje. Wcześniej nie były 
one sprawowane jednoosobowo. Organ 
wykonawczy, na czele którego stał wójt, 
burmistrz lub prezydent był kolegialny. 
Gminą lub miastem władał zarząd.

Nie było jeszcze samorządów po-
wiatowych i wojewódzkich. Reforma 
samorządowa nie została dokończona, 
bo władzę w kraju pełniły ugrupowania 
(np. PSL) mało zainteresowane procesem 
decentralizacji państwa. Dopiero rząd 
Jerzego Buzka wprowadził brakujące 
ogniwa samorządu. Trzeba jednak przy-
pomnieć, że wcześniej zaczęły działać 
tzw. sejmiki wojewódzkie. Mieszkańcy 
nie mieli wpływu na ich skład. Swoich 
delegatów kierowały do nich rady gminne 
i miejskie. Było to więc tzw. przedsta-
wicielstwo pośrednie.

Długo trzeba było czekać na akty 
prawne regulujące funkcjonowanie samo-
rządów, takie jak ustawa o finansach pu-
blicznych, o samorządzie terytorialnym. 
Samorządy dopiero zdobywały swoją toż-

samość, z biegiem lat przejmowały coraz 
więcej zadań z poziomu administracji 
państwowej. Jednym ze znaczących kro-
ków w tym kierunku było przejmowanie 
oświaty, początkowo dobrowolne. Kto 
chciał z własnej inicjatywy prowadzić 
szkoły, mógł to czynić. Najpierw trzeba 
było przeprowadzić dyskusje lokalne, bo 
nie wszyscy byli zainteresowani przeję-
ciem zawsze kłopotliwe oświaty. Jeżeli 
udało się doprowadzić do porozumienia, 
gmina składała wniosek i otrzymywała 
subwencję oświatową.

Co ciekawe, w początkowym okresie, 
gdy państwowej administracji zależało, 
by jak największa liczba gmin przejmo-
wała opiekę nad szkołami, wysokość sub-
wencji była mocno zachęcająca. Zdarzały 
się gminy, które na utrzymanie obiektów, 
wynagrodzenia nauczycieli, utrzymanie 
obsługi nie były w stanie wydać całej 
kwoty otrzymanej od rządu. Dzisiejsze 
samorządy mogą tylko o tym pomarzyć. 
Nie zdarza się, by gdziekolwiek trafiło 
tyle pieniędzy, żeby nie było trzeba do-
kładać z własnego budżetu. W niektórych 
przypadkach ledwo wystarcza na połowę 
wydatków. Mniej zamożne miasta i gminy 
mają z tym potężny problem. Brakuje 
nawet na uposażenie nauczycieli, a jak 
wiemy dostarczenie pieniędzy na ten cel 
jest obowiązkiem rządu. Jak tu jeszcze 
utrzymywać obiekty oświatowe, inwesto-
wać w ich rozwój, prowadzić niezbędne 
remonty?

Osobny rozdział to utrzymywanie 
przez samorząd komunikacji, także tej 
podmiejskiej. Zajmujące się tym przed-
siębiorstwa, dotychczas państwowe, były 
komunalizowane. Ich majątek został roz-
dysponowany między gminy utrzymujące 
te firmy. Potem już musiały samodziel-
nie realizować zadania przewozowe nie 
oglądając się na administrację państwa.

W zmianę ustroju w latach 90 zaan-
gażowało się wiele osób. Niektóre z nich 
położyły znaczne zasługi. Mieszkańcy 
wiele im zawdzięczają, to dzięki nim 
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mogą dziś mówić o poprawie warunków 
codziennego życia, o przeobrażeniach 
małych ojczyzn. Przy tym czynili to spo-
łecznie. Diety radnych miały początkowo 
wymiar czysto symboliczny. Niektórzy 
deklarowali całkowitą z nich rezygnację. 
Działacze samorządowi nie kierowali 
się więc korzyściami materialnymi, czy 
karierą zawodową. Pracowali na rzecz 
lokalnej społeczności.

W kolejnych latach sytuacja się zmie-
niała. Komitety obywatelskie i inne ruchy 
oddolne traciły na znaczeniu. Działacze 
zrobili swoje, uaktywnili mieszkańców, 
pomogli im w organizowaniu się. I prze-

stali być siłą napędowa rozwoju samo-
rządności. Nastąpiła profesjonalizacja. 
Z czasem do głosu zaczęli dochodzić 
politycy próbujący przenieść w teren 
obyczaje sejmowe. Zaczęły się też próby 
partyjnej ingerencji, na szczęście w ma-
łych gminach jeszcze mało zauważalne.

Dziś, obserwując samorządowe 
przemiany, zauważam zjawisko, które 
skutecznie ludzi zniechęca do działania 
na rzecz lokalnych społeczności. Jest to 
hejterstwo. Nikt nie lubi być obrzucany 
błotem, a spotyka to właściwie wszystkich 
pełniących publiczne funkcje. Każde-
go można mniej lub bardziej wulgarnie 

obrazić, każdemu coś zarzucić. Szcze-
gólnie łatwo krytykuje się innych, gdy 
samemu za nic się nie odpowiada. I gdy 
można pozostać anonimowym. To dziś 
prawdziwa plaga. Kiedyś nie było tego, 
co pojawiło się z rozwojem narzędzi słu-
żących do komunikowania się. Co miało 
służyć ludziom, bywa wykorzystywane 
do niecnych celów.

Andrzej  Strażyński
Przewodniczący  

Komisji Komunikacji,
Budownictwa i Infrastruktury 

w Radzie Powiatu Poznańskiego

Najważniejszym punktem grudnio-
wych sesji posiedzeń rad gminnych i 
powiatowych jest uchwalanie budżetu 
na kolejny rok. Przedstawię więc naj-
ważniejsze informacje dotyczące budżetu 
Powiatu Poznańskiego na rok 2020.

Przyjęty budżet na 2020 r. zakłada 
dochody w wysokości 382 349 563 zł 
oraz wydatki w wysokości 407 357 563 
zł. Deficyt w wysokości 25 mln 8 tys. zł 
postanowiono sfinansować kredytem. 
Tyle ogółem, teraz szczegóły.

1. Budżet Powiatu jest niższy od re-
kordowo wysokiego budżetu bieżącego. 
Patrząc rok do roku, różnica w docho-
dach wynosi 13,5 mln. Wynika to z fak-
tu mniejszych środków europejskich w 
nowym budżecie. Obecnie kończąca się 
prognoza finansowa na lata 2014-2020 
jest główną przyczyną niższych dochodów 
majątkowych, czyli tych przeznaczonych 
na inwestycje.

2. Najwyższy udział w dochodach 
Powiatu, bo 51,9% to udział w podatku 
od osób fizycznych (PIT) i podatku od 
osób prawnych (CIT). W budżecie na 
2019 r. ten udział wynosił 47,1%. War-
to w tym miejscu dodać, że w liczbach 
bezwzględnych z PIT-u do budżetu 
Powiatu trafi 184,9 mln zł, tj. o 9 mln 
więcej niż w 2019 r. Warto także dodać, 
że powyższa kwota przewyższa o 3,7 mln 
zł dochody prognozowane wcześniej w 
Wieloletniej Prognozie Finansowej na 
lata 2019-2023 (jest to strategiczny 

O budżecie powiatowym na 2020
dokument planowania finansowego w 
jednostkach samorządu terytorialnego; 
ostatnia aktualizacja z sierpnia 2019 r.). 
Tak więc katastroficzne głosy, mówiące o 
obniżeniu dochodu Powiatu przez obni-
żenie stawki PIT z 18% na 17% w budżecie 
Powiatu Poznańskiego nie sprawdziły 
się. W tym miejscu oczywiście należy 
podziękować mieszkańcom Powiatu Po-
znańskiego, tym którzy tutaj rozliczają 
swoje podatki, bo to właśnie z ich rozli-
czeń udział w podatku PIT trafia m.in. 
do budżetu samorządu powiatowego.

3. Zwykle dla mieszkańców najbar-
dziej interesującym punktem budżetu 
są inwestycje. Na 2020 r. zaplanowano 
dokończenie wielu inwestycji, które roz-
poczęły się w roku bieżącym. Wśród nich 
jest m.in. zakończenie prac na drodze 
w Więckowicach. W nowym budżecie 
przewidziano także m.in. budowę drogi 
z Więckowic do Rozalina. Jedną z więk-
szych, samodzielnych inwestycji Powiatu 
jest remont dworku w Skrzynkach. Na 
ten cel przeznaczono 10 mln zł. W wyre-
montowanym dworku ma powstać obiekt 
konferencyjno-szkoleniowy. Jednak jak 
dotąd nie poznaliśmy szczegółów, co tam 
ma dokładnie być. Koncepcje wykorzy-
stania tego obiektu wciąż się zmieniają. 
Zastanawia jednak coś innego, dlaczego 
przeznacza się takie środki na cel, który 
nie jest zadaniem własnym Powiatu?

4. Warte odnotowania są wydatki na 
transport. Powiat Poznański, tak jak i 
gminy przez które przejeżdżają pociągi 
w ramach Poznańskiej Kolei Metropo-
litalnej, dofinansuje PKM. PKM wciąż 
rozszerza sieć połączeń. Jak zapewnia 
Urząd Marszałkowski w 2020 r. na to-
rach mają pojawić się także kolejne nowe 
pociągi. Nowością natomiast są wydatki 
na PKS, transport autobusowy, którym 
Powiat zajmuje się od końca września br. 
Na dzień uchwalania budżetu wydatki 
na to zadanie wynoszą 4,9 mln zł, jednak 
negocjacje z zainteresowanymi gminami 
i powiatami ciągle trwają i ostateczna 
wysokość tego zadania z pewnością się 
zmieni.

5. Do projektu budżetu na 2020 
nasz klub radnych złożył kilkadziesiąt 
poprawek. Żadnej z nich koalicja rządzą-
ca nie uwzględniła. Wśród zgłoszonych 
propozycji był budżet obywatelski. Po-
wiat Poznański ciągle go nie ma, jednak 
jak mogliśmy dowiedzieć się podczas 
ostatniej sesji, powołany został bliżej 
nieokreślony zespół, który za zadanie 
postawił sobie przygotowanie budżetu 
obywatelskiego. Cieszy podjęcie tego te-
matu w naszym Powiecie, jednak dla-
czego nie pracuje się nad tym oficjalnie 
tylko w zamkniętym gronie?

Paweł Ratajczak
Wiceprzewodniczący Rady 

Powiatu Poznańskiego
Fot. Arch. P. Ratajczaka

Gmina Dopiewo pozyskała blisko 3 
mln. dotacji z PROW na lata 2014 - 2020 
na budowę ul. Batorowskiej w Dąbro-
wie. Podpisanie umowy miało miejsce 
30.01.2020 r. w Urzędzie Marszałkow-
skim Województwa Wielkopolskiego.  
Wartość całej inwestycji szacuje się na 
ok. 4,5 mln zł. Zakończenie inwestycji 
jest zaplanowane na koniec 2020 r.

3 miliony dotacji  
na Batorowską w Dąbrowie

Umowę o dofinansowanie projektu 
pn. „Budowa drogi gminnej nr 325038P 
w miejscowości Dąbrowa w gminie Do-
piewo” podpisali w siedzibie Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Wiel-
kopolskiego w Poznaniu: Wójt Gminy 
Dopiewo - Adrian Napierała i Skarbnik 
Gminy Dopiewo - Małgorzata Mazurek. 
Na realizację przedsięwzięcia Dofinan-
sowanie zostało pozyskane przez Gmi-
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inwestycje

Urząd Gminy Dopiewo
61 814 83 31
61 814 80 92 (fax)

Straż Gminna w Dopiewie 
(7:30-22:00)
61 894 19 86
512 457 982
512 457 977

Straż Pożarna 998
Komenda Miejska Straży  
Pożarnej w Poznaniu 61 82153 00
Komendant Ochotniczych 
Straży Pożarnych w Gmi-
nie Dopiewo 606 260 004

Policja 997
Komisariat Policji  
w Dopiewie 
519 064 612, 61 841 32 30

Gminna Biblioteka  
Publiczna i Centrum Kultury 
w Dopiewie  
61 814 82 23

Gminny Ośrodek Sportu  
i Rekreacji w Dopiewie  
61 814 82 62

Ośrodek Pomocy Społecznej  
w Dopiewie 61 814 80 20

Zakład Usług Komunalnych  
w Dopiewie 61 814 82 31 

Spółka Wodna w Dopiewie
607 032 085

Pogotowie ratunkowe 999
Pogotowie energetyczne 991
Pogotowie gazowe 992

Telefon Antysmogowy
722 323 362

Pomoc doraźna (18:00-6:00) 
61 863 87 60
Centrum Medyczne  
Dąbrówka:   535 404 099
Przychodnia Zespół Lekarzy  
Rodzinnych  
w Dopiewie:  61 814 83 21
Przychodnia Bonus  
w Skórzewie: 61 814 36 25

Ważne telefony

nę Dopiewo z Unii Europejskiej w ramach 
operacji typu „Budowa lub modernizacja 
dróg lokalnych” - działania „Podstawowe 
usługi i odnowa wsi na obszarach wiej-
skich”, objętego Programem Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020. 

Głównym celem realizowanego 
zadania jest podniesienie parametrów 
technicznych i eksploatacyjnych drogi, 
wzrost dostępności do budynków uży-
teczności publicznej, a także zwiększenie 
warunków bezpieczeństwa użytkowni-
ków ruchu drogowego.  Przedsięwzięcie 

obejmuje budowę 0,637 km ulicy Bato-
rowskiej o nawierzchni bitumicznej, wraz 
z odwodnieniem. Wybudowane zostaną 
również: chodnik, zjazdy i dojścia do 
posesji z kostki betonowej, kanalizacja 
deszczowa oraz oświetlenie uliczne. Do-

Europejski Fundusz Rolny na rzecz Rozwoju Obszarów 
Wiejskich – Europa inwestująca w obszary wiejskie

kładnie dofinansowanie dla tej gmin-
nej inwestycji wynosi  dokładnie 2 829 
038 zł, co stanowi blisko 64% kosztów 
kwalifikowalnych inwestycji.

Maria Bąk, fot. Arch.  
Urzędu Gminy Dopiewo

Jeszcze w tym roku będzie można 
pospacerować lub przysiąść na ławce 
w piękniejszym otoczeniu stawu w 
Dopiewie.

W styczniu ze stawu w Dopiewie 
przy ul. Strażackiej została spuszczo-
na woda. Ryby zostały przeniesione do 
stawów w Dopiewcu, Więckowicach i 
Palędziu.  Najcięższą robotę wykona-
li  wędkarze Dopiewskiego Koła Węd-
karskiego oraz mieszkańcy przyległych 
posesji, za co serdecznie dziękujemy.

Zmieni się staw i jego otoczenie. Zo-
stanie przeprowadzone oczyszczenie i 
odmulenie. Na stawie powstanie pomost, 
a na środku ulokowana zostanie bud-
ka lęgowa dla kaczek. Powstanie plac 
wyłożony kostką betonową, na którym 

Powstaje nowe miejsce  
odpoczynku w Dopiewie

umieszczona zostanie wiata solarna. 
Znajdzie się tu również miejsce na 
ognisko i ławki. Wzdłuż brzegu stawu 
poprowadzony zostanie ciąg pieszo- 
jezdny łączący ulice Stawną i Szkolną.  
Wykonana zostanie ścieżka dydaktyczna 
oraz powstanie nowe oświetlenie.  

Gmina Dopiewo 9.01.2020 r. pod-
pisała umowę na „Zagospodarowanie 
terenu przy stawie rejon ul. Strażackiej” 
z konsorcjum firm Progres z Leszna  i 
Fema Inwestycje z Góry. Prace  mają 
zakończyć się w listopadzie 2020 r.

Aleksandra Rutyna,  
Kierownik Referatu Inwesty-
cji i Gospodarki Komunalnej

Fot. Arch. UG Dopiewo
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inwestycje / oświata

Szkoła przy ul. Malinowej w Dą-
brówce będzie jeszcze większa, czeka 
ją druga rozbudowa. W tym roku, za 
blisko 3 mln zł, dobudowane zostanie 
dwukondygnacyjne „trzecie skrzydło dy-
daktyczne” (parter + piętro). Powstanie 
7 nowych sal lekcyjnych, sanitariaty i 
szatnia.

Gmina Dopiewo podpisała umowę 
17.01.2020 r. z firmą REMBUDEX z Obor-
nik. Prace rozpoczęły się z początkiem 
ferii, a zakończą w listopadzie 2020 
r. Dokładna wartość umowy wynosi 
2 953 992 zł.

Aleksandra Rutyna,  
Kierownik Referatu Inwestycji  

i Gospodarki Komunalnej
fot. Paweł Dykban

Rozbudowa Szkoły Podstawowej w Dąbrówce

Z felietonu Wójta Gminy Dopiewo 
-  Adriana Napierały opublikowane-
go w Czasie Dopiewa nr 76 z grudnia 
2019 r. mogli Państwo się dowiedzieć 
o mniejszych dochodach gmin, w tym 
także dochodach Gminy Dopiewo, wyni-
kających ze zmian regulacji na poziomie 
centralnym. Głównymi przyczynami 
zmniejszenia dochodów są:

Coraz mniejszy stopień finanso-
wania zadań oświatowych z budżetu 
centralnego 

zmniejszenie przewidywanych do-
chodów Gminy Dopiewo w 2020 r. o 6 
mln zł, czyli o 4,39%1 dochodów ogółem.

Zmiana regulacji w zakresie podatku 
dochodowego od osób fizycznych (PIT)

zmniejszenie przewidywanych do-
chodów Gminy Dopiewo w 2020 r. o 9 
mln zł, czyli o 6,58% dochodów ogółem1.

Łączny przewidywany spadek docho-
dów wynosi około 15 mln zł. To olbrzymia 
kwota, która z pewnością odbije się na 
możliwościach rozwoju naszej gminy w 
przyszłości.

Dziś chciałbym omówić pierwszy z 
punktów, czyli rosnącą lukę w finanso-
waniu zdań oświatowych gmin. Przypo-
mnę, że do zadań własnych gmin należy 
finansowanie przedszkoli i szkół pod-
stawowych. 

Pierwotnie, bo jeszcze w końcu lat 
90., oświatę finansowała praktycznie w 
100% subwencja oświatowa, czyli środki 
rządowe. W tym milenium głównymi 
źródłami finansowania zdań edukacyj-
nych są subwencja oświatowa i – w coraz 
większym stopniu – środki samorządowe, 
w tym gminne. I tak, jeszcze w 2004 
roku samorządy w Polsce dokładały do 
bieżącej działalności oświaty nieco po-
nad 8 mld zł (wykres. 1). W 2018 roku 

1 Dochody Gminy Dopiewo bez „500+” 
w 2020 roku wyniosą 136,7 mln zł.

Coraz mniejsze finansowanie oświaty 
z budżetu państwa

Tabela: Podstawowe wielkości finansowe 
opisujące oświatę w Gminie Dopiewo w latach: 2019 i 2020

rok 2019 
[mln zł]

2020 
[mln zł]

różnica  
[mln zł]

Wydatki na zadania oświatowe  55,11 63,76 8,65

Wysokość subwencji 28,39 30,85 2,46

Dotacja rządowa do przedszkoli 2,00 2,20 0,20

Luka w finansowaniu zadań oświatowych 24,72 30,71 5,99

Wynagrodzenie w oświacie 29,04 34,54 5,50

Dotacje wypłacana przez Gminę  
przedszkolom i szkołom 15,10 17,62 2,52

Wykres: Luka w finansowaniu zdań oświatowych, rozumiana jako różnica między 
wydatkami bieżącymi na oświatę wszystkich samorządów  

a wysokością subwencji oświatowej
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oświata

samorządy musiały już wyasygnować 
na ten cel ponad 23 mld zł. Niepoko-
jący z punktu widzenia mieszkańców 
i włodarzy gmin jest wyraźny wzrost 
luki w finansowaniu oświaty w ostatnich 
latach i przerzucaniu kosztów jej funk-
cjonowania na samorządy. Tendencja ta 
w roku 2020 z pewnością się pogłębi 
i samorządy będą w jeszcze większym 
stopniu partycypowały w realizacji za-
dania edukacyjne. 

Spójrzmy, jak rysuje się sytuacja w 
Gminie Dopiewo. W 2020 r. na zadania 
oświatowe przeznaczyliśmy 63,76 mln 
zł, czyli aż o 8,65 mln zł więcej niż rok 
wcześniej - w 2019 r., kiedy 55,11 mln zł 

2. W tym czasie subwencja oświatowa 
i dotacja do przedszkoli otrzymywana 
z budżetu państwa wzrosły jedynie o 
2,66 mln zł. Luka w finansowaniu zadań 
oświatowych w 2020 r. wzrosła więc o 
blisko 6 mln zł.

Ktoś mógłby powiedzieć, że w Gmi-
nie Dopiewo niedostatecznie dobrze się 
gospodarzymy. Bo jak mogło się zdarzyć, 
że w 2019 r. wydawaliśmy na oświatę 55 
mln zł, a w 2020 r. już ponad 63 mln zł. 
Otóż przyczyną większych wydatków nie 
jest niegospodarność. Motorem wzrostu 
kosztów w oświacie był wzrost wynagro-
dzeń, który w placówkach oświatowych 

2  Wydatki bieżące w dzia-
le 801 i 854 bez inwestycji

Gminy Dopiewo w latach 2019-2020 
wyniósł 5,5 mln zł oraz wzrost dotacji 
przekazywanej przez gminę do innych 
przedszkoli i szkół zlokalizowanych 
na terenie gminy Dopiewo o 2,5 mln 
zł (wysokość tej dotacji jest pochodną 
wynagrodzeń w gminnych placówkach 
oświatowych). Dane te jednocześnie 
pokazują, że zeszłoroczny wzrost wy-
nagrodzeń pracowników sfery edukacji 
sfinansowała Gmina Dopiewo. 

Paweł Przepióra,  
Zastępca Wójta Gminy Dopiewo

Tak jak co roku o tej porze bardzo 
ważną sprawą dla rodziców z małymi 
dziećmi staje się temat rekrutacji do 
przedszkoli. Wychowanie przedszkol-
ne obejmuje dzieci od początku roku 
szkolnego w roku kalendarzowym, w 
którym dziecko kończy 3 lata, do końca 
roku szkolnego w roku kalendarzowym, 
w którym dziecko kończy 7 lat. Wszystkie 
sześciolatki obejmuje obowiązek przed-
szkolny. Jeśli dziecko chodziło już do 
przedszkola, rodzice składają na kolejny 
rok szkolny deklarację o kontynuowaniu 
edukacji w tym przedszkolu. Natomiast 
jeśli dziecko idzie po raz pierwszy do 
przedszkola, musi wziąć udział w rekru-
tacji. W myśl ustawy z dnia 14 grudnia 
2016 r. Prawo oświatowe do przedszkoli 
przyjmowane są dzieci zamieszkałe na 
obszarze danej gminy. W przypadku 
większej liczby kandydatów niż liczba 
miejsc na pierwszym etapie postępo-
wania rekrutacyjnego brane są pod 
uwagę następujące kryteria ustawowe 
o jednakowej wartości:
1)  wielodzietność rodziny kandydata;
2)  niepełnosprawność kandydata;
3)  niepełnosprawność jednego z rodzi-

ców kandydata;
4)  niepełnosprawność obojga rodziców 

kandydata;

Rekrutacja do przedszkoli
5)  niepełnosprawność rodzeństwa 

kandydata;
6)  samotne wychowywanie kandydata 

w rodzinie;
7)  objęcie kandydata pieczą zastępczą.

W przypadku równorzędnych wy-
ników uzyskanych na pierwszym etapie 
rekrutacji lub jeśli przedszkole nadal 
dysponuje wolnymi miejscami przepro-
wadza się drugi etap postępowania re-
krutacyjnego. W takim przypadku brane 
są pod uwagę kryteria ustalone przez 
Radę Gminy Dopiewo wraz z następującą 
liczbą punktów:
• Dziecko rodziców/opiekunów pra-

cujących i nieprzebywających na 
urlopie wychowawczym:
• oboje rodziców/opiekunów 

pracujących - 3 pkt.
• jeden rodzic/opiekun pracują-

cy – 1 pkt.
• Dziecko, którego rodzeństwo bę-

dzie kontynuowało edukację przed-
szkolną w przedszkolu pierwszego 
wyboru – 3 pkt.

• Dziecko z rodziny znajdującej się w 
trudnej sytuacji materialnej bądź 
rodzinnej, bądź pozostającej pod 
opieką ośrodka pomocy społecz-
nej – 2 pkt.

• Dziecko z pierwszej preferencji – 
5 pkt.

• Dziecko rodziców/opiekunów 
rozliczających podatek dochodo-
wy od osób fizycznych w urzędzie 
skarbowym właściwym dla Gminy 
Dopiewo:
• oboje rodziców/opiekunów 

–  4 pkt;
• jeden rodzic/opiekun – 1 pkt.

• Dzieci zamieszkałe blisko przed-
szkola – 3 pkt.

Ważną dla rodziców/prawnych 
opiekunów jest data 30 marca 2020 r., 
rozpoczynająca termin rekrutacji oraz 
data jej zakończenia, czyli 14 kwietnia. 
Wnioski i stosowne dokumenty należy 
wypełnić wykorzystując elektroniczny 
system rekrutacji lub pobrać w przed-
szkolu.

W tabelce przedstawiamy harmo-
nogram czynności w postępowaniu 
rekrutacyjnym oraz w postępowaniu 
uzupełniającym do przedszkoli i oddzia-
łów przedszkolnych w szkołach podsta-
wowych na terenie Gminy Dopiewo w 
roku szkolnym 2020/2021.

Wszelkie szczegóły dotyczące rekru-
tacji do przedszkoli na terenie Gminy 
Dopiewo znajdziecie Państwo na stronie 
www.dopiewo.pl w zakładce mieszkańcy 
– aktualności w oświacie.

Referat Oświaty,  
Kultury, Sportu i Zdrowia

Urzędu Gminy Dopiewo

l.p. Rodzaj czynności Termin w postepowa-
niu rekrutacyjnym

Wskazanie 
rodzicom 

innej placówki 
przez Wójta

Termin w postępowa-
niu uzupełniającym

1.
Złożenie wniosku o przyjęcie do przedszkola wraz z dokumenta-

mi  potwierdzającymi spełnienie przez kandydata warunków lub kry-
teriów branych pod uwagę w postepowaniu rekrutacyjnym.

30.03.2020 r. – 
14.04.2020 r.

od 
11.05.2020 r. –

do
22.05.2020 r.

25.05.2020 r. –
29.05.2020 r.

2. Weryfikacja przez komisję rekrutacyjną wniosków o przyjęcie do przedszkola. 15.04.2020 r. –
23.04.2020 r.

1.06.2020 r. –
3.06.2020 r.

3. Podanie do publicznej wiadomości przez komisję rekrutacyjną listy kan-
dydatów zakwalifikowanych i kandydatów niezakwalifikowanych. 24.04.2020 r. godz. 12.00 4.06.2020 r.

godz. 12.00

4. Potwierdzenie przez rodzica/opiekuna prawnego kandyda-
ta woli przyjęcia w postaci pisemnego oświadczenia.

do 
5.05.2020 r.

do 
10.06.2020 r.

5. Podanie do publicznej wiadomości przez komisję rekrutacyjną li-
sty kandydatów przyjętych i kandydatów nieprzyjętych. 8.05.2020 r. godz. 12.00 15.06.2020 r.

godz. 12.00
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W tym roku, podobnie jak w latach 
ubiegłych, przeprowadzona zostanie re-
krutacja do klasy czwartej sportowej 
Szkoły Podstawowej im. Jana Brze-
chwy w Dopiewie, wchodzącej w skład 
Zespołu Szkolno-Przedszkolnego. Od 6 
do 30 kwietnia br. będzie trwał nabór 
dla uczniów będących obecnie w 3 klasie 
szkoły podstawowej.

Wszelkich informacji, dotyczących 
tworzenia klasy sportowej o profilu: piłka 
ręczna dla dziewcząt i piłka nożna dla 
chłopców, można uzyskać bezpośrednio 
w klubach sportowych oraz w sekreta-
riacie szkoły:
• UKS „Pantery” Dopiewo: tel. 600 

811 293
• KS „Canarinhos” Skórzewo: tel. 

536 170 288
• w sekretariacie Zespołu Szkolno-

-Przedszkolnego w Dopiewie pod 
numerem tel. 61 8148356, kom. 665 
333 248 lub pod adresem spdop@
poczta.onet.pl

Tomasz Kąkolewski,  
Kierownik Referatu Oświaty,  

Kultury,Sportu i Zdrowia
Urzędu Gminy Dopiewo

Rekrutacja do klas sportowych
Harmonogram rekrutacji

Rodzaj czynności
Termin w 

postępowaniu 
rekrutacyjnym

Termin w postępowa-
niu uzupełniającym

1.

Złożenie wniosku o przyjęcie do klasy czwartej 
sportowej wraz z dokumentami  potwierdzającymi 

spełnienie przez kandydata warunków lub kryteriów 
branych pod uwagę w postepowaniu rekrutacyjnym.

6.04  – 
30.04.20 r. 9.06  – 19.06.20 r.

2. Przeprowadzenie próby sprawności fizycznej. 4.05 – 
15.05.20 r. 22.06 – 26.06.20 r.

3.
Podanie do publicznej wiadomości przez komisję 
rekrutacyjną listy kandydatów, którzy uzyskali 
pozytywne wyniki prób sprawności fizycznej. 

21.05.2020 r.
godz. 12.00

29.06.2020 r.
godz. 12.00

4.
Podanie do publicznej wiadomości przez komisję 

rekrutacyjną listy kandydatów zakwalifikowanych 
i kandydatów niezakwalifikowanych.

22.05.2020 r.
godz. 12.00

30.06.2020 r.
godz. 12.00

5.
Potwierdzenie przez rodzica/opieku-

na prawnego kandydata woli przyjęcia w 
postaci pisemnego oświadczenia.

25.05 –
5.06.20 r.

1.07 –
10.07.20 r.

6.
Podanie do publicznej wiadomości przez 
komisję rekrutacyjną listy kandydatów 
przyjętych i kandydatów nieprzyjętych.

8.06.2020 r.
godz. 12.00

13.07.2020 r.
godz. 12.00

Lp Podmiot składający ofertę Tytuł zadania publicznego: Wnioskowana 
kwota dotacji Przyznana dotacja

Priorytet A. Upowszechniania kultury fizycznej i sportu

1 Klub Sportowy Victoria Judo Trenuj, judo będziesz sprawniejszy 10 720,00 zł 6 000,00 zł

2 Klub Sportowy Akademia Judo Rok 2020 pod znakiem Judo w Dąbrówce Gmina Dopiewo 10 000,00 zł 6 000,00 zł

3 Fundacja APR, Fundacja Piotra Reissa Reksio Cup 2020 - turniej dla przedszkolaków 4 000,00 zł 2 000,00 zł

4 Fundacja APR, Fundacja Piotra Reissa
Treningi piłkarskie oraz udział w rozgrywkach 
Wielkopolsko-Lubuskich Lig Piłkarskich dla 

dzieci i młodzieży z Gminy Dopiewo
47 800,00 zł 0,00 zł

5 Stowarzyszenie Klub Sportowy 
Korona Zakrzewo

Szkolenie, współzawodnictwo sportowe dzieci i 
młodzieży, org. imprez sportowych w szachach i 

warcabach przez sekcję szachową KS Korony Zakrzewo
27 400,00 zł 17 000,00 zł

6 Stowarzyszenie Klub Sportowy 
Korona Zakrzewo

Szkolenie, współzawodnictwo sportowe dzieci i 
młodzieży, org. imprez sportowych sekcji koszykówki 

Stowarzyszenia KS Korona Zakrzewo
49 000,00 zł 28 000,00 zł

7 Stowarzyszenie Klub Spor-
towy Korona Zakrzewo

Szkolenie, współzawodnictwo sportowe dzieci i 
młodzieży, organizacja imprez sportowych sekcji 
piłki noznej Stowarzyszenia KS Korona Zakrzewo

88 860,00 zł 65 000,00 zł

8 Uczniowski Klub Sportowy 
„Judo-Kano Lusówko” Szkoła Miękkiego Padania - Judo w Więckowicach 8 000,00 zł 1 000,00 zł

9 Fundacja Brave Beavers Kręci Nas Dysk 31 000,00 zł 30 000,00 zł

10 Uczniowski Klub Sportowy Pantery Organizacja turniejów piłki ręcznej PANTERA CUP 10 000,00 zł 10 000,00 zł

11 Uczniowski Klub Sportowy Pantery Szkolenie dzieci w piłkę reczną 66 000,00 zł 48 000,00 zł

12 Bukowsko-Dopiewski 
Klub Piłki Ręcznej Szkolenie seniorek w piłkę ręczną 38 000,00 zł 38 000,00 zł

13 Bukowsko-Dopiewski 
Klub Piłki Ręcznej

Ogólnopolski Turniej piłki ręcznej 
juniorek i juniorek młodszych 8 000,00 zł 0,00 zł

14 Bukowsko-Dopiewski 
Klub Piłki Ręcznej Szkolenie młodzieży w piłkę ręczną 42 000,00 zł 33 000,00 zł

15 KS Canarinhos Skórzewo  
ul. Poznańska 70, 60-185 Skórzewo Gmina Dopiewo stawia na seniorów 45 000,00 zł 33 000,00 zł

16 KS Canarinhos Skórzewo  
ul. Poznańska 70, 60-185 Skórzewo Gmina Dopiewo piłkarską młodzieżą stoi 130 000,00 zł 105 000,00 zł

17 INVICTUS BJJ MOSINA  
ul. Ptasia 1a, 62-050 Mosina Organizacja zawodów - Brazylijskie JJ 9 160,00 zł 1 500,00 zł

18 INVICTUS BJJ MOSINA  
ul. Ptasia 1a, 62-050 Mosina Organizacja zajęć treningowych - Brazylijskie JJ 9 000,00 zł 0,00 zł

19 Fundacja Rozwoju INTEGRO  
ul. Jodłowa 6/1, 62-070 Dąbrówka

ROZTAŃCZONE DOPIEWO VIII 2020 - 
Taneczne Igrzyska Szkół Gminy Dopiewo 12 740,00 zł 12 000,00 zł

Wyniki konkursu dla NGO w ramach „Programu 
współpracy 2020”- dofinansowanie zadań

oświata / NGO

Ciąg dalszy artykułu ze strony 2.
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20 EMPI Klub Karate Gminy Dopiewo 
ul. Złota 5, 60-185 Skórzewo

Organizacja treningów dzieci i młodzieży z Gminy 
Dopiewo - dyscyplina karate olimpijskie 28 000,00 zł 25 000,00 zł

21 EMPI Klub Karate Gminy Dopiewo 
ul. Złota 5, 60-185 Skórzewo

Zorganizowanie turnieju ogólnopolskiego 
w karate olimpijskim 6 000,00 zł 5 000,00 zł

22 Gminny Klub Sportowy Dopiewo 
ul. Polna 1A 62-070 Dopiewo 

Szkolenie i uczestnictwo w rozgrywkach piłki 
nożnej w kategorii wiekowej - seniorzy 143 400,00 zł 125 000,00 zł

23 Gminny Klub Sportowy Dopiewo 
ul. Polna 1A 62-070 Dopiewo Piłka nożna bawi i wychowuje - grupy młodzieżowe 122 600,00 zł 80 000,00 zł

24 Uczniowski Klub Sportowy 
„GROT Więckowice” Wiatr w żagle 7 800,00 zł 6 000,00 zł

25 ZHR Okręg Wielkopolski ul. Św. 
Marcin 30 61-805 Poznań Bieg Tropem Wilczym 7 500,00 zł 0,00 zł

26
Klub Sportowy ORKAN 

KONARZEWO ul. Poznańska 
8a 62-070 Konarzewo

Zespoły młodzieżowe w Orkanie Konarzewo 97 950,00 zł 65 000,00 zł

27
Klub Sportowy ORKAN 

KONARZEWO ul. Poznańska 
8a 62-070 Konarzewo

Zespół seniorski w Orkanie Konarzewo 81 790,00 zł 45 000,00 zł

28 Stowarzyszenie Miłośników 
Dopiewca - Sami Swoi Zajęcia sportowe dla osób w wieku emerytalnym 4 160,00 zł 4 160,00 zł

Priorytet B. Krajoznawstwa oraz wypoczynku dzieci i młodzieży

1

Oddział Środowiskowy Polskiego 
Towarzystwa Turystyczno-

Krajoznawczego Poznań - Nowe 
Miasto im. Franciszka Jaśkowiaka

Cykl imprez turystyczno - krajoznawczych 
dla mieszkańców Gminy Dopiewo 3 000,00 zł 3 000,00 zł

2 Związek Harcerstwa Polskiego 
- Chorągiew Wielkopolska Obóz harcerski - „Lato lesnych ludzi” 45 000,00 zł 0,00 zł

3 Uczniowski Klub Sportowy 
„JUDO-KANO LUSÓWKO”

Organizacja obozu sportowo-rekreacyjnego 
„KANO CAMP LATO 2020” dla dzieci i młodziezy 

zamieszkałych w Gminie Dopiewo
5 000,00 zł 0,00 zł

4 Fundacja Rozwoju Integro Wakacje z Integro 2020 49 690,00 zł 22 500,00 zł

5 ZHP Chorągiew Wielkopol-
ska Szczep ZHP Dopiewo

Organizacja kolonii „Na słonecznym szlaku” 
i dla dzieci z terenu Gminy Dopiewo 8 000,00 zł 4 000,00 zł

6 Stowarzyszenie Miłośników Starych 
Samochodów i Motocykli „Mikrus” Cykl imprez z Mikrusem 2020 14 000,00 zł 7 000,00 zł

7 Empi Klub Karate Gminy Dopiewo Organizacja obozu dla dzieci z Gminy Dopiewo 10 000,00 zł 0,00 zł

8 ZHR Okręg Wielkopolski
Wsparcie działań w zakresie org. wypoczynku 

wakacyjnego dla dzieci i młodzieży „Harcerskie 
lato 2020 - ZHR Dąbrówka”

15 000,00 zł 5 000,00 zł

Priorytet C. Działania na rzecz osób niepełnosprawnych

1 Stowarzyszenie Na Rzecz Osób 
Niepełnosprawnych „PROMYK” Święto Pieczonego Ziemniaka 7 400,00 zł 5 000,00 zł

2 Stowarzyszenie Na Rzecz Osób 
Niepełnosprawnych „PROMYK”

XX-lecie Stowarzyszenia na rzecz Osób 
Niepoełnosprawnych „PROMYK” 3 800,00 zł 3 800,00 zł

3 Stowarzyszenie Na Rzecz Osób 
Niepełnosprawnych „PROMYK” Zajęcia Integracyjno - rehabilitacyjne 16 800,00 zł 12 800,00 zł

4 Stowarzyszenie Miłośników 
Dopiewca - Sami Swoi Zajęcia Integracyjno - rehabilitacyjne 3 000,00 zł 3 000,00 zł

Priorytet D. Kultury sztuki, oświaty, ochrony dóbr kultury i tradycji oraz dziedzictwa kulturalnego i historycznego  

1 Fundacja „SeniorExtra” Szczęśliwi w tańcu 18 680,00 zł 7 000,00 zł

2 Stowarzyszenie „Razem z Brzechwą” Mażoretki - Malownicza Forma Tańca 39 510,00 zł 23 000,00 zł

3 Stowarzyszenie „Chór Bel 
Canto Gminy Dopiewo” Bel Canto dla wszystkich 89 800,00 zł 50 000,00 zł

4 Stowarzyszenie Klub Sportowy 
Korona Zakrzewo Warsztaty Teatralno - ruchowe dla dzieci i młodzieży 10 800,00 zł 4 000,00 zł

5 ZHP Chorągiew Wielkopolska, Hufiec 
Poznań - Rejon im. Szarych Szeregów Harcerze w gminnej rodzinie 24 490,00 zł 5 000,00 zł

6 Stowarzyszenie Miłośników 
Dopiewca - Sami Swoi

Warsztaty Artystyczne oraz Realizacja 
Przedsięwzięć Artystycznych i Kulturalnych 11 717,00 zł 9 000,00 zł

Priorytet E. Ekologii i ochrony zwierząt oraz ochrona dziedzictwa przyrodniczego

brak ofert

Priorytet F. Działalność na rzecz organizacji pozarządowych oraz innych podmiotów 

1 Fundacja Rozwoju Integro / oferta 
nie spełnia kryteriów foormalnych

Doradztwo, panel dyskusyjny dla organizacji 
pozarządowych Gminy Dopiewo - VII Edycja 

„Efektywna współprca organizacji w Dopiewie”
12 000,00 zł 0,00 zł

Priorytet G. Ochrona i promocja zdrowia 

1. Fundacja Promocji Kultury 
i Sztuki Solarte Zdrowe i aktywne lato 7 960,00 zł 5 000,00 zł

Gminny Klub Sportowy Dopiewo Stowarzyszenie na Rzecz Ośób 
Niepełnosprawnych Promyk

UKS Pantery Dopiewo

NGO
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oświata / finanse / komunikacja

Jest wyzwanie dla 3-osobowych 
zespołów ekologów ze szkół! Mamy 
nadzieję, że ich w Gminie Dopiewo nie 
brakuje.

Departament Środowiska Urzę-
du Marszałkowskiego Województwa 
Wielkopolskiego w Poznaniu zaprasza 
uczniów szkół podstawowych i ponad-
podstawowych do udziału w konkursie 
„Nasz pomysł na ochronę środowiska” 
V edycja – Prośrodowiskowa Kampa-
nia Edukacyjna. Termin zgłoszeń: 10 
kwietnia 2020 r.

Celem Konkursu jest edukacja i pod-
noszenie świadomości ekologicznej dzieci 
i młodzieży, zarówno poprzez promo-
wanie pozytywnych zachowań w za-

Konkurs dla ekologów
kresie ochrony środowiska i przyrody, 
jak i zwracanie uwagi na zagrożenia 
dla tych wspólnych dóbr występujące 
w otaczającym nas świecie.

Konkurs przeznaczony jest dla 
uczniów szkół podstawowych i ponad-
podstawowych z województwa wielko-
polskiego, z podziałem na dwie kategorie: 
„uczniowie klas 6, 7 i 8”, „uczniowie szkół 
ponadpodstawowych”.

Co trzeba zrobić?
Trzyosobowy zespół uczniów pocho-

dzących z jednej szkoły ma za zadanie 
przygotować i zrealizować Prośrodowi-
skową Kampanię Edukacyjną. Maksy-
malna objętość części opisowej to jedna 
strona A4 (zawierająca: temat kampanii, 

główne założenia, cel, grupa docelowa, 
opis realizacji działań, itp.) oraz doku-
mentacja fotograficzna ze zrealizowanej 
kampanii w wersji elektronicznej.

Prace należy dostarczyć w formie 
papierowej i elektronicznej (zapis na 
powszechnie dostępnym i stosowanym 
nośniku danych (np. płyta CD, płyta 
DVD, przenośna pamięć USB - tzw. „pen 
drive”) na adres: Urząd Marszałkowski 
Województwa Wielkopolskiego, Depar-
tament Środowiska, al. Niepodległości 
34, 61-714 Poznań.

Czas trwania V edycji Konkursu od 
22 stycznia 2020 r. (data ogłoszenia) 
do 10 kwietnia 2020 r. (decyduje data 
stempla pocztowego).

UMWW

Od 1 stycznia 2020 r. płatności na 
podstawie faktur zakupu są realizowa-
ne przez Gminę  Dopiewo na zasadach 
podzielonej płatności.

Gmina Dopiewo podjęła decyzję o 
stosowaniu mechanizmu podzielonej 
płatności w stosunku do 100% transakcji 
zakupowych z kontrahentami zareje-
strowanymi dla celów podatku VAT na 
terytorium Rzeczypospolitej Polskiej w 
wyniku nowelizacji ustawy z 11 marca 
2014 r. o podatku od towarów i usług i 

Podzielona płatność
wejścia w życie 1 listopada 2019 r. zmia-
ny wprowadzającej tzw. obligatoryjny 
mechanizm podzielonej płatności (split 
payment). 

W celu dochowania należytej staran-
ności przy realizacji transakcji, a tym 
samym dla bezpieczeństwa podatku 
VAT, Gmina Dopiewo uwzględnia za-
mieszczoną na stronach Ministerstwa 
Finansów „Metodykę w zakresie oceny 
dochowania należytej staranności przez 
nabywców towarów w transakcjach 

krajowych”.  Gmina będzie realizować 
płatności na rzecz kontrahentów prowa-
dzących działalność gospodarczą tylko 
na ich rachunki firmowe.

Zwracamy też uwagę, że zgodnie z 
ustawą bank nie prowadzi rachunku VAT 
do rachunku oszczędnościowo-rozlicze-
niowego (tzn. prywatnych rachunków 
osób fizycznych). Przy dokonaniu płatno-
ści podzielonej na konto osobiste płatność 
zostanie zwrócona przez bank odbiorcy 
na rachunek zleceniodawcy. Niezbędne 
jest więc posiadanie konta firmowego.

Małgorzata Mazurek
Skarbnik Gminy Dopiewo

Kursy autobusu przegubowego, obsłu-
gującego w dni robocze część porannych 
kursów linii 727, zostały przywrócone 
3 lutego na wniosek Urzędu Gminy 
Dopiewo. Dzięki zmianie nie tylko jest 
więcej miejsc dla pasażerów ale popra-
wił się również komfort podróżowania. 

Odjazdy autobusów przegubowych 
na linii nr 727 w dni robocze:
• Palędzie/Dworzec Kolejowy: 5:44, 

6:44, 7:44, 15:03, 16:03, 17:13, 21:23.
• Junikowo: 6:15, 7:15, 14:25, 15:35, 

16:33, 20:40, 22:25.

UG

Powrót przegubowca

Nowy Już niebawem biletomat poja-
wi się na przystanku w Skórzewie przy 
Kościele (jadąc w stronę Poznania). Roz-
począł się montaż nowych biletomatów 
stacjonarnych w Poznaniu i okolicy - na 
przystankach autobusowych i tramwa-
jowych. 

Rozbudowa sieci sprzedaży biletów 
to wyjście naprzeciw oczekiwaniom pa-
sażerów. Nowe lokalizacje dla biletoma-

Biletomat w Skórzewie
tów każdorazowo są ustalane wspólnie 
z samorządami aglomeracji poznańskiej. 
Przy wyborze miejsca uwzględnia się: 
potrzeby zgłaszane przez korzystających 
z komunikacji, liczbę linii obsługujących 
dany obszar i dostęp do infrastruktury 
technicznej, umożliwiającej montaż bi-
letomatu.

UG
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informacje gminne / ZUK

Od wtorku 07.01.2020 nastąpi zmia-
na lokalizacji przystanku w Dąbrowie. 
Zamiast dotychczasowych dwóch przy-
stanków dla linii 727 (na ul. Leśnej) i 729 
(na ul. Wiejskiej) będzie funkcjonował 
jeden wspólny przystanek zlokalizowany 
na ul. Wiejskiej, ale w innym miejscu 
niż dotychczas - przy skrzyżowaniu 
z ul. Krańcową.

Zmiany te ilustruje zamieszona 
obok mapka.

UG

Nowa lokalizacja przystanku w Dąbrowie

Urząd Statystyczny w Poznaniu zwra-
ca się do mieszkańców Gminy Dopiewo 
z prośbą o udział w badaniach statystyki 
publicznej. Do końca grudnia 2020 r., na 
ternie Gminy Dopiewo, w wylosowanych 
gospodarstwach domowych, ankieterzy 
realizować będą stałe badania ankieto-
we, dotyczące: budżetów gospodarstw 
domowych, aktywności ekonomicznej 
ludności, kondycji gospodarstw domo-
wych.

Porozmawiaj z ankieterem GUS
Przychylność wobec ankieterów sta-

tystycznych oraz poświęcony im czas 
zapewnia wysoką jakość uzyskanych 
danych statystycznych.

Urząd Statystyczny w Poznaniu 
prowadzi badania ankietowe na terenie 
całego województwa wielkopolskiego. 
Dane statystyczne są wykorzystywane do 
analiz i opracowań zbiorczych dotyczą-
cych sytuacji społecznej i gospodarczej 
województwa, stanowią również pod-

stawę do podejmowania strategicznych 
decyzji ekonomicznych, społecznych i 
administracyjnych na wszystkich szcze-
blach zarządzania.

Dodatkowe informacje o badaniach 
ankietowych dostępne są na stronie Urzę-
du https://poznan.stat.gov.pl. 

Zapraszamy do śledzenia aktualności 
na Twiterze @Poznan_STAT

USP
 

Rok 2019 był dla Zakładu Usług 
Komunalnych Sp. z o.o. z siedzibą w 
Dopiewie rokiem wyjątkowym. W mar-
cu ubiegłego roku Spółka obchodziła 
20-lecie istnienia. Rozpoczynając swoją 
działalność dwie dekady temu, Zakład 
dostarczał wodę i odbierał ścieki od ok. 
2 tysięcy mieszkańców Gminy Dopiewo, 
obecnie obsługuje w tym zakresie ponad 
20 tysięcy mieszkańców.

W 2019 r. ZUK Dopiewo dostarczył 
wodę dla ok. 93% mieszkańców Gminy 
Dopiewo (średnio ok. 3.500 m3 dzien-
nie) i odebrał ścieki sanitarne od ok. 
82% mieszkańców (średnio ok. 2.500m3 
dziennie).

Zakład zajmuje się głównie eks-
ploatacją trzech oczyszczalni ścieków 
znajdujących się w Dopiewie, Dąbrówce 
i Skórzewie, eksploatacją i konserwacją 
sieci kanalizacji sanitarnej, konserwacją i 
utrzymaniem sieci wodociągowych oraz, 
co najważniejsze, ujęciem, uzdatnianiem 
i dystrybucją wody dla mieszkańców 
Gminy Dopiewo.

Wychodząc poza ramy działalności 
podstawowej, Spółka w 2019 r. uporząd-
kowała teren miejsca ogniskowego w 
Więckowicach, wraz z utwardzeniem 
kostką brukową, rozpoczęła również bu-

ZUK – podsumowanie

dowę ul. Akacjowej w Dopiewie, wraz z 
budową kanalizacji deszczowej i z prze-
budową chodnika na ul. Więckowskiej.

W ciągu ul. Komornickiej w Dąbrówce 
ZUK Dopiewo zbudował elementy bez-
pieczeństwa ruchu drogowego - cztery 
liniowe progi zwalniające, w tym dwa 

z przejściem dla pieszych. Przy zbiegu 
ulic Komornickiej i Poznańskiej wyko-
nał chodnik, wraz z przejściem dla pie-
szych, a na ul. Szkolnej i ul. Granicznej 
w Dąbrowie ułożył nawierzchnię z masy 
bitumicznej.

W okresie letnim Zakład dokonał 
naprawy przepustów w drodze gmin-
nej Fiałkowo - Zborowo. Dodatkowo, w 
ramach wygranego przetargu, sprzątał 

Budowa sieci wodociągowej 
w m. Zakrzewo ul. Orkiszowa 

- fot. Jacek Kokociński

Budowa sieci kanalizacji sanitarnej 
w m. Skórzewo ul. Żeglarska - 

Maratońska - fot. Jacek Kokociński
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ZUK

zanieczyszczenia z jezdni i wybranych 
elementów pasa dróg powiatowych, 
administrowanych przez Zarząd Dróg 
Powiatowych w Poznaniu i znajdujących 
się na terenie gmin Buk, Dopiewo, Ko-
morniki, Stęszew.

Na terenie Gminy Dopiewo Spółka 
prowadziła zbiórkę odpadów z koszy 
ulicznych i likwidację dzikich wysypisk. 
Dbała o zieleń - zakładała tereny zielone 
i prowadził bieżące utrzymanie zieleni 
przydrożnej.

Przez cały rok była odpowiedzialna 
za bieżące utrzymanie dróg i ulic na te-
renie Gminy Dopiewo, w ubiegłym roku 
wyrównaliśmy ponad 2 mln m2 dróg 
nieutwardzonych i wykorzystaliśmy 
ponad 12 tys. ton kruszywa. Dodatko-
wo w okresie zimowym odpowiadała za 
utrzymanie dróg - posypywanie chod-
ników i dróg, odśnieżanie.

W minionym roku na zlecenia na-
szych Klientów wykonaliśmy ponad 
300 przyłączeń do sieci wodociągowej 
i prawie 100 podłączeń do kanalizacji 
sanitarnej. 

Z uwagi na dynamiczny rozwój bu-
downictwa mieszkalnego na terenie 
Gminy Dopiewo, ZUK Dopiewo stara 
się w miarę możliwości rozbudowywać 
infrastrukturę wodociągową. 

W minionym roku Spółka oddała do 
eksploatacji blisko 7 km sieci wodocią-
gowych m.in. w:
• Dąbrowie - ul. Działkowa, Banano-

wa, Bystra, Brzozowa, Topolowa, 
Polna;

Oczyszczalnia ścieków w Dąbrówce - fot. Archiwum

Sprzątanie dróg i ulic - fot. Jakub Jezierski

Profilowanie nawierzchni dróg 
gruntowych - fot. Jakub Jezierski

Stacja uzdatniania wody w Joance - fot. Archiwum

• Dąbrówce - ul. Logistyczna;
• Dopiewcu - ul. Kwiatu Paproci, 

Wichrowa, Spacerowa, Skryta, 
Lilakowa, Elfów;

• Gołuskach - ul. Puchacza, Szafla-
rowa, Lubczykowa, Margaretkowa; 

• Konarzewie - ul. Słoneczna, Bu-
kowska, Spadziowa; 

• Lisówkach - ul. Jastrzębia; 
• Palędziu - ul. Boczna oraz rejon ul. 

Orzechowej; 
• Skórzewie - ul. Sasiędzka, Werbe-

nowa oraz rejon ul. Dębowej;
• Trzcielinie - ul. Wilcza, Lisia, Niedź-

wiedzia;
• Zakrzewie - ul. Pastelowa, Grecka, 

Portugalska, Irlandzka, Orkiszowa. 
W 2020 r., aby kontynuować zało-

żenia z lat ubiegłych planujemy budowę 
kolejnych sieci wodociągowych:
• magistrala wodociągowa Konarze-

wo-Dopiewiec o średnicy 400 mm;
• Dąbrówka - ul. Torowa;
• Gołuski - ul. Kukułcza, Irysowa, 

Margaretkowa oraz Bratkowa;
• Konarzewo - ul. Topazowa, Magicz-

na, Frezjowa;
• Palędzie - ul. Jagodowa;
• Skórzewo - ul. Kasztanowa, Topo-

lowa, Akacjowa, Ogrodowa;
• Zakrzewo - ul. Irlandzka oraz rejon 

ul. Olszynowej.

W trosce o środowisko naturalne 
oraz w celu podniesienia standardu 
życia mieszkańców, w 2019 r. Zakład 
wybudował i oddał do eksploatacji prawie 
6 km sieci kanalizacji sanitarnej m.in. w:
• Dąbrowie - ul. Brzozowa, Sympa-

tyczna;
• Dopiewcu - ul. Skryta;
• Gołuskach - ul. Lubczykowa, Konwa-

liowa, Zielarska, Wspólna, Szkolna;
• Konarzewie - rejon ul. Dopiewskiej;
• Palędziu - ul. Leśna, Malinowa, 

Wrzosowa, Modrzewiowa;
• Skórzewie - ul. Jabłoniowa, Brzo-

skwiniowa, Morelowa, Żeglarska, 
Maratońska, Sąsiedzka;

• Zakrzewie - ul. Żytnia, Owsiana, 
Gryczana, Orkiszowa, Gwiaździsta, 
Grecka, Portugalska, Irlandzka.

W 2020 r. planujemy rozpoczęcie 
budowy sieci kanalizacji sanitarnej w:
• Gołuskach ul. Lipowa, Akacjowa, 

Klonowa;
• Konarzewie ul. Szafirowa, Szma-

ragdowa, Andrzeja Radomickiego; 
• Skórzewie ul. Koszykarska, Pił-

karska, Wioślarska, Olimpijska, 
Maratońska;

• Zakrzewie ul. Słoneczna.

Sławomir Skrzypczak,  
Prezes Zakładu Usług  

Komunalnych Sp. z o.o.
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bezpieczeństwo

247 razy interweniowali strażnicy 
gminni w grudniu 2019 r. Najwięcej 
było kontroli porządkowych - 94 (w tym: 
spalanie odpadów, numery porządkowe, 
kanalizacja), mniej kontroli ruchu drogo-
wego – 68 (w tym: kontrole parkowania 
i zajęcia pasa drogowego).                                                                                                                                    

Następne w kolejności były kontrole 
bezpieczeństwa przy placówkach oświa-
towych i obiektach komunalnych – 26 
i interwencje związane ze zwierzętami 
– 21.                                                                                                           

Z kolei w styczniu 2020 było 306 
interwencji. Podobnie jak w grudniu, 
najwięcej było kontroli porządkowych 
- 131 (w tym spalanie odpadów, nu-
mery porządkowe, kanalizacja. Blisko 
o połowę mniej było kontroli ruchu 
drogowego – 77 (w tym: kontrole par-
kowania oraz zajęcia pasa Interwen-
cji związanych ze zwierzętami – 39.                                                                                                           

Kronika Straży Gminnej
drogowego). Kontrole bezpieczeństwa 
przy placówkach oświatowych i obiektach 
komunalnych miały miejsce 18 razy.                                              

Wybrane interwencje
• 10.12.2019 r. – Konarzewo, ul. Tę-

czowa: spalanie odpadów w ognisku 
– ustalono osobę odpowiedzialną 
i ukarano sprawcę wykroczenia.

• 12.12.2019 r. -  Dopiewo ul. Wyzwo-
lenia: wylewanie się nieczystości 
płynnych na drogę – ustalono osobę 
odpowiedzialną i ukarano.

• 17.12.2019 Dąbrówka ul. Poznań-
ska: spalanie odpadów w piecu CO 
– ustalono osobę odpowiedzialną 
i ukarano.

• 19.12.2019 Dopiewiec ul. Jesionowa: 
zanieczyszczenie drogi przez pojazdy 
wyjeżdzające z budowy – ustalono 

osobę odpowiedzialną i ukarano. 
Droga została uprzątnięta.

• 10.01.2020 r. - Palędzie ul. Jarzy-
nowa: spalanie odpadów w piecu 
– ustalono osobę odpowiedzialną 
i ukarano.

• 15.01.2020 r. - Skórzewo ul. Szkol-
na: spalanie odpadów w piecu CO 
– ustalono osobę odpowiedzialną 
i ukarano.

• 16.01.2020 r. – Dąbrówka, ul. Ma-
linowa: niestosowanie się do znaku 
B-36 zakaz zatrzymywania się – 
ustalono osobę odpowiedzialną i 
ukarano.

• 29.01.2020 - Dąbrowa ul. Zachod-
nia: brak kontenera na odpady i 
zanieczyszczony teren budowy – 
ustalono osobę odpowiedzialną i 
ukarano. 

Jacek Olejniczak,  
Komendant Straży Gminnej        

 Dynamiczny rozwój Gminy Dopiewo, 
stawia przed różnego rodzaju służbami 
nowe wyzwania. Znaczny przyrost licz-
by mieszkańców i powstawanie nowych 
obiektów budowlanych, które nie są w 
żaden sposób oznakowane, powoduje że 
dotarcie z pomocą  pod określony adres 
jest znacznie utrudnione. Prawidłowe 
oznakowanie posesji numerem porząd-
kowym ma więc istotne znaczenie.

     Obowiązek ten został uregulowany 
prawnie w ustawie z dnia 17 maja 1989 
r. Prawo geodezyjne i kartograficzne 
(Dz.U.2019.725 t.j.)

Art. 47b [Obowiązki w zakresie 
umieszczania tabliczek z numerem 
porządkowym nieruchomości]

Właściciele nieruchomości zabudo-
wanych lub inne podmioty uwidocznione 
w ewidencji gruntów i budynków, które 
takimi nieruchomościami władają, mają 
obowiązek umieszczenia w widocznym 
miejscu na ścianie frontowej budynku 
tabliczki z numerem porządkowym w 
terminie 30 dni od dnia otrzymania 
zawiadomienia o ustaleniu tego numeru.

4.   W przypadku gdy budynek 
położony jest w głębi ogrodzonej nie-
ruchomości, tabliczkę z   numerem po-

Tabliczka z numerem posesji
rządkowym umieszcza się również na 
ogrodzeniu. 

Oznakowanie terenu budowy również 
zostało uregulowane prawnie w usta-
wie z 7 lipca 1994 r. Prawo budowlane 
(Dz.U.2019.1186 t.j.).

Art. 42. [Obowiązki inwestora i 
kierownika budowy w związku z pro-
wadzeniem robót]

2.  Kierownik budowy (robót) jest 
obowiązany:

2) umieścić na budowie lub rozbiórce, 
w widocznym miejscu, tablicę infor-
macyjną oraz ogłoszenie zawierające 
dane dotyczące bezpieczeństwa pracy 
i ochrony zdrowia; nie dotyczy to bu-
dowy obiektów służących obronności i 
bezpieczeństwu państwa oraz obiektów 
liniowych;

Szczegóły dotyczące wyglądu i 
danych które muszą znaleźć się na ta-
blicy informacyjnej zostały zawarte 
§ 13 Rozporządzenia Ministra Infra-
struktury z dnia 26 czerwca 2002 r. w 
sprawie dziennika budowy, montażu i 
rozbiórki, tablicy informacyjnej oraz 
ogłoszenia zawierającego dane doty-
czące bezpieczeństwa pracy i ochrony 
zdrowia (Dz.U.2018.963 t.j.) 

Straż  Gminna  prowadzi  kontrole  
pod  kątem  wyposażenia  posesji  w  
numery  porządkowe.

Osoby niestosujące się do  tego obo-
wiązku mogą zostć ukarane mandatem 
karnym. Podstawą prawną w tym przy-
padku jest ustawa z dnia 20 maja 1971 r. 
Kodeks Wykroczeń (Dz.U.2019.821 t.j.)

Art.  64.  [Niewykonanie obowiązku 
oznakowania obiektu] 

§  1. Kto, będąc właścicielem, admini-
stratorem, dozorcą lub użytkownikiem 
nieruchomości, nie dopełnia obowiązku 
umieszczenia w odpowiednim miejscu 
albo utrzymania w należytym stanie 
tabliczki z numerem porządkowym nie-
ruchomości, nazwą ulicy lub placu albo 
miejscowości, podlega karze grzywny 
do 250 złotych albo karze nagany.

    W związku z powyższym, Straż 
Gminna w Dopiewie apeluje do miesz-
kańców o prawidłowe oznakowanie 
budynków numerami porządkowymi 
a terenów budowy odpowiednimi ta-
blicami informacyjnymi.

Jacek Olejniczak,  
Komendant Straży Gminnej

Komisariat Policji w Dopiewie od-
notował w grudniu 2019 r. i styczniu 
2020 r. następujące wydarzenia:

Nietrzeźwi kierujący
- 2.12.2019 r. – PPO Gołuski – 0.77 mg/l
- 24.12.2019 r. – Dąbrowa - 0.93 mg/l
- 28.12.2019 r. – Skórzewo - 0.35 mg/l

Kronika Policyjna
- 1.01.2020 r. – Dąbrówka – 1.20 mg/l
- 13.01.2020 r. – PPO Gołuski - 0.55 mg/l
- 18.01.2020 r. – Palędzie - 0.97 mg/l
- 20.01.2020 r. – PPO Gołuski – 1.55 mg/l

Kradzieże i włamania
- 5.12.2019 – Zakrzewo - Kradzież z 

włamaniem 

- 14.12.2019 – Dąbrówka - Kradzież 
agregatu z terenu budowy 

- 28.12.2019 - Dąbrówka - Kradzież z 
włamaniem do pojazdu 

- 30.12.2019 – Skórzewo - Kradzież pa-
liwa, i kontenerów z terenu budowy 

- 3.12.2019 - Dąbrówka - Uszkodzenie 
pojazdu Volvo XC 60 

- 11.01.2020 - Dąbrówka - Kradzież po-
jazdu Ford Tourneo – rocznik 2014 r. 
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- 15.01.2020 – Dopiewiec – Uszkodzenie 
pojazdu Mazda CX5 

- 21.01.2020 – Dopiewiec - Kradzież 
pojazdu – Ford Fiesta, rocznik 2015

- 22.01.2020 – Dopiewiec - Kradzież 
pojazdu – BMW 740 – rocznik 2016 r.

- 29.01.2020 – Dopiewiec - Kradzież 
pojazdu BMW 320 – rocznik 2014 r. 

- 30.01.2020 – Dąbrówka - Kradzież 
pojazdu Renault Captur – rocznik 
2014 r. 

- 31.01.2020 - Skórzewo - Włamanie do 
rozmieniarki na myjni samochodowej 

st. asp. Przemysław Waliński, 
Kierownik Ogniwa Prewencji 

w Komisariacie Policji w Dopiewie

Ogień
Radość z nadejścia Nowego Roku 

nadal dla wielu ma charakter „wystrza-
łowy”, w związku z czym  nietrudno o 
pożary i uszkodzenia ciała, spowodo-
wane eksplozjami sztucznych ogni, rac 
i petard. Kilka sylwestrowych pożarów 
miało miejsce w naszej Gminie.

Strażacy zostali wezwani, by ugasić 
pożar płonącego drzewa przy drodze 
między Fiałkowem a Zborowem. Spłonęła 
również wiata na śmieci w Dąbrówce. 
Po przybyciu strażaków na miejsce, cała 
stała w płomieniach. Ponadto spaleniu 
uległo ok. 100m² trawy w Gołuskach - 
świadkom zdarzenia udało się powstrzy-
mać rozprzestrzenienie się ognia przy 
użyciu podręcznego sprzętu gaśniczego, 
jeszcze przed przybyciem ochotników 
na miejsce. Działania druhów polegały 
zabezpieczeniu pogorzeliska.

Poza tym w ostatnich dwóch mie-
siącach miało miejsce kilka innych ata-
ków żywiołu. Pożar strawił poddasze 
domku letniskowego na Rodzinnych 
Ogródkach Działkowych - Sierosław 
II (30.12). Ogień zajął również krzewy 
w Więckowicach przy ul. Jarzębinowej 
(8.01). Zapaliły się także bezpieczniki 
wewnątrz budynku mieszkalnego (12.01, 
o północy). Druhowie ugasili pożary 
sadzy w przewodach kominowych - w 
Dąbrowie przy ul. Szkolnej (14.12) i w 
Dopiewie przy ul. Poznańskiej (19.01). 
Sprawdzili także zagrożenie związane 
z zadymieniem - widocznym z drogi 
Dopiewo - Więckowice na polu (13.12). 
Dwukrotnie powodem ich interwencji 
była nieszczelności instalacji gazowej 
domów jednorodzinnych, zagrażająca 
eksplozją (Przeźmierowo - 14.12, Go-
łuski - 2.01).

Na drogach
Dachowanie auta osobowego na 150 

km autostrady A2– kierunek Świecko 

Kronika Ochotniczej Straży Pożarnej

- było przyczyną interwencji naszych 
strażaków (21.12) – w wyniku zdarze-
nia 3 osoby zostały przetransportowane 
do szpitala, w tym jedna przy pomocy 
Lotniczego Pogotowia Ratunkowego. 

Wypadków drogowych nie brako-
wało na drogach Gminy i w okolicach. 
Miały one miejsce: w Dąbrówce (6.12), 
w Skórzewie - kolizja 3 aut  (12.12), w 
Zakrzewie przy ul. Bukowskiej (17.12), 
w Wysogotowie przy ul. Bukowskiej - 
kolizja 3 aut (9.01), w Skórzewie na ul. 
Malinowej / Zielnej - kolizja 2 aut (24. 01).

 Druhowie usuwali wycieki płynów 
eksploatacyjnych i pozostałości po ko-
lizji motoroweru z autem osobowym w 

Dopiewie przy ul. Wyzwolenia (12.12), 
zneutralizowali plamę oleju na rondzie 
w Dąbrowie przy ul. Szkolnej (13. 01).

Samochody spłonęły w Przeźmiero-
wie (4.12) i w Skórzewie przy ul. Patka 
(30.01).

Pomoc pogotowiu
Czterokrotnie strażacy z naszych OSP 

pomogli pogotowiu ratunkowemu w wy-
niesieniu chorych z domów (Dopiewo - 
9.12, Dąbrówka - 3.01, Skórzewo – 9.01, 
Konarzewo -13.01). 

Charytatywnie
Strażacy z naszej Gminy włączyli 

się w akcję „Paczka dla dzieciaka na 

święta od strażaka”, zorganizowaną w 
ramach  inicjatywy „Strażacy Wspól-
nie przeciw Białaczce”, we współpracy 
z Fundacją Pomocy Dzieciom z Cho-
robami Nowotworowymi w Poznaniu. 
Na swoim profilu na fb napisali: „Była 

to pierwsza tak duża akcja dla dzieci, 
w jakiej wzięliśmy udział. Dziękujemy 
organizatorom za możliwość udziału w 
tym pięknym dziele. Na pewno długo 
ten dzień zostanie w pamięci naszym 
druhom rozdającym wszystkim dzieciom 

z Mikołajem prezenty. Najcenniejszy dla 
nas był uśmiech dzieci i radość, jaką im 
dało spotkanie ze strażakami”. 

Druhowie zabezpieczyli  również 
organizację Wielkiej Orkiestry Świą-
tecznej Pomocy (13. 01). 

AM, współpraca: BS, WD, TŁ, KP
Fot. Archiwum  

OSP Dopiewo i OSP Palędzie
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Rozmowa z Bernadetą Moskal-Grusz-
czyńską, lekarzem chorób wewnętrznych 
i medycyny pracy  z Przychodni Lekarz 
Med w Dąbrowie, wykonującej badania 
dla Seniorów w ramach programu „Ba-
dania krwi dla Seniorów”, jaki realizuje 
Gmina Dopiewo. 

  Dlaczego warto badać sobie 
krew? 

- Aby zapobiegać chorobom, chronić 
siebie i swoich bliskich przed chorobami. 

Jakie choroby można wykryć 
badając krew? 

- Całą gamę chorób. Obecnie dia-
gnostyka laboratoryjna stoi na bardzo 
zaawansowanym poziomie. Diagnostyka 
większości chorób wymaga przeprowa-
dzenia badań krwi - podstawowych, jaki 
i rozszerzonych.

Czy badania krwi pomagają w 
leczeniu chorób?  

- Oczywiście badania krwi są istotą 
rozpoznania m.in. takich jednostek cho-
robowych jak cukrzyca lub miażdżyca.

Czy cukrzyca jest groźna?  
- Jest bardzo groźną choroba XXI w. 

Szacuje się, że co 20 osoba na świecie ma 
cukrzycę. Obecnie nasz tryb życia: stres, 
niezdrowe żywienie, brak ruchu, itp. - 
mocno predysponuje do zachorowania na 
cukrzycę typu drugiego. Badania labo-
ratoryjne mają duży sens profilaktyczny 
przed zachorowaniem na cukrzycę , o 
czym świadczy nasz program gminny 
60+ „ Żyj dłużej i zdrowo w naszej Gmi-
nie”. W przeciągu niespełna miesiąca 
wykryliśmy kilka świeżych zachorowań 
na cukrzycę typu drugiego oraz liczne 
stany przedcukrzycowe,  wymagające 
dalszej obserwacji lekarskiej.

Dlaczego miażdżyca jest groź-
na? 

- Wysoki cholesterol, według Świa-
towej Organizacji Zdrowia, jest odpo-
wiedzialny za około 5 procent zgonów 
na całym świecie. Co gorsze, wysoki 
cholesterol nie daje żadnych niepoją-

Moja krew, twoja krew

cych objawów. Jeśli mamy nieprawi-
dłowe wyniki cholesterolu, zwłaszcza 
jego frakcji LDL, to niestety staje się 
on przyczyną rozwoju miażdżycy i jej 
powikłań: zawału serca, udaru mózgu 
etc. Dlatego tak ważne jest wykonanie 
prostej diagnostyki cholesterolowej w 
pakiecie rozszerzonym, czyli całego 
lipidogramu - a więc: cholesterolu cał-
kowitego, LDL, HDL i trójglicerydów.  
Taki pakiet posiadamy w naszej poradni.

Jakiego rodzaju badania wyko-
nuje Seniorom, na zlecenie Gmi-
ny Dopiewo, Przychodnia Lekarz 
Med? 

- Badanie obejmuje: morfologię, glu-
kozę, cholesterol całkowity. Są one po-
mocne do rozpoznań lub monitorowania 
już istniejących jednostek chorobowych. 

Do tej pory 200 osób skorzysta-
ło z programu „Badania krwi dla 
Seniorów”. Czy dzięki badaniom 
udało się komuś pomóc – zdiagno-
zować chorobę i rozpocząć lecze-
nie? Ile było takich przypadków? 
Jakie choroby udało się wykryć, 
badając krew? 

- W trakcie programu udało się nam 
wykryć kilka świeżych zachorowań na 
cukrzycę i liczne stany przedcukrzyco-
we, wymagające dalszej diagnostyki i 
kontroli. U wielu osób wykryliśmy nie-
prawidłowy cholesterol o mniejszej lub 
większej wartości, oczywiście przekaza-
liśmy informację naszym pacjentom o 
zalecanej dalszej diagnostyce. Były też 
pojedyncze niedokrwistości - również 
do dalszej diagnostyki. Niestety to tylko 
kropla w morzu potrzeb profilaktyki prze-
ciwcukrzycowej, przeciwmiażdżycowej 
i przeciw chorobom hematologicznym. 
Te badania – dzięki uprzejmości i  trosce 
Gminy Dopiewo o potrzeby zdrowotne 
mieszkańców – pokazały jak ważna jest 
profilaktyka chorób cywilizacyjnych w 
XXI w.

Jak często powinniśmy odwie-
dzać punk pobrań?  

- Profilaktycznie raz do roku. Częściej, 
jeśli taka potrzeba wynika z choroby 
przewlekłej, np.  z konieczności moni-
torowania przebiegu cukrzycy, chorób 
tarczycy, itp.

Czy są jakieś powody, dla któ-
rych powinniśmy częściej badać 
krew? 

- Jednym z podstawowych  powodów 
badania krwi jest obserwacja lekarska w 
kierunku choroby np. jeśli podejrzewamy 
cukrzycę  lub stan przedcukrzycowy. 
Kolejnym jest samo monitorowanie 
przebiegu choroby, np. niedoczynności 
tarczycy. W naszej poradni stworzyli-
śmy ciekawy pakiet tarczycowy, dzięki 
któremu pacjent udając się na pierwszą 
wizytę do lekarza endokrynologa jest 
przygotowany w istotny sposób  do dia-
gnostyki chorób tarczycy. 

Czy na badania krwi powinni-
śmy raczej się decydować, gdy coś 
nam dolega, czy lepiej regularnie 
badać krew, bez względu na sa-
mopoczucie? 

- Moglibyśmy odpowiedzieć pyta-
niem: „ Czy lepiej jest leczyć, czy za-
pobiegać chorobom”. Oczywiście, od-
powiedź jest jednoznaczna - lepiej jest 

zapobiegać groźnym powikłaniom. Im 
wcześniej wykryjemy daną chorobę, tym 
większe mamy szanse na jej wyleczenie, 
na długość i jakość życia.

Czy szybkie wykrycie tych cho-
roby daje szansę na wyleczenie?  

- Tak, w porę przeprowadzona dia-
gnostyka pozwala na szybkie wykry-
cie wielu chorób i włączenie leczenia, 
co pozawala na zmniejszenie ryzyka 
powstawania powikłań.

Komu oprócz Seniorów zaleci-
łaby Pani regularne wykonywanie 
badań krwi? 

- Każdy, bez względu na wiek, powi-
nien mieć raz na jakiś czas wykonane 
badanie krwi. To forma profilaktyki 
zdrowotnej nie tylko seniorów, ale 
także osób pracujących. Wykonujemy 
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też w naszej przychodni kompleksowe 
badania w ramach medycyny pracy, 
kładąc szczególny nacisk na opiekę 
profilaktyczną, bo wydajny pracownik 
to zdrowy pracownik. 

Czy w Państwa przychodni moż-
na wykonać badania w kierunku 
diagnostyki konkretnych chorób? 

- Oczywiście, dysponujemy szerokim 
spektrum badań laboratoryjnych w tym 
wysoce specjalistycznych.

Czy krew można badać wyłącz-
nie na czczo? 

- Istnieje tylko kilka badań, do 
których wymagane jest bezwzględnie 
pobranie krwi na czczo, ale najlepiej 
dowiedzieć się o tym w punkcie pobrań.

Dla wielu osób badania krwi są 
nieprzyjemne. Mam wrażenie, że 
mniej odporni na wkłuwanie się w 
żyłę czy widok krwi są mężczyźni. 

Czy badania krwi mają „konkuren-
cję”? Czy można je zastąpić inną 
metodą diagnostyczną? 

- Niestety, badania krwi zasadniczo 
nie mają konkurencji. Jeśli nie stanowią 
podstawy rozpoznania danej jednostki 
chorobowej, to stanowią istotny element 
pomocniczy w jej diagnostyce.

Dlatego serdecznie zapraszamy 
mieszkańców naszej Gminy do regu-
larnych badań krwi w naszej poradni w 
myśl zasady: „ salus aegroti suprema est” 
(zdrowie chorego najwyższym prawem).

Co jest najważniejsze w kon-
takcie z pacjentem?

- Staramy się w naszej przychodni 
do każdego pacjenta podchodzić tak, by 
czuł, że jest dla nas ważny. Najważniejszy 
jest indywidualny stosunek. Najwięk-
szy nacisk kładziemy na kadrę.. Zależy 
nam na tym, aby oprócz merytorycznej 

wiedzy, lekarz umiał nawiązać więź z 
pacjentem. Zawsze powtarzam, że moi 
lekarze mają traktować pacjentów, tak 
jakby chcieli by ich potraktowano. Z dru-
gie strony ciągle szukamy odpowiednich 
specjalistów do długoletniej współpra-
cy. Zapotrzebowanie na rzetelną usługę 
medyczną rośnie. Na ten moment ocze-
kiwanie na wizytę u współpracujących 
z nami specjalistów z takich dziedzin, 
jak: laryngologia, okulista,  pediatria, 
alergologia, psychologia kliniczna i psy-
chologia dziecięca i medycyna pracy jest 
krótkie, nie mniej ilość pacjentów rośnie, 
więc już wkrótce jeden lekarz z każdej 
z tych dziedzin w przychodni nam nie 
wystarczyć. Zapraszamy specjalistów 
tych specjalności do współpracy.

Rozmawiał: Adam Mendrala
Fot. Arch. Przychodni Lekarz Med

Miejsce przeprowadzenia badań: Ośrodek Zdrowia „Lekarz MED.” w Dąbrowie, ul. Szafirowa 1A 
(obok Chaty Polskiej)

Dla kogo: Z badań może skorzystać każdy mieszkaniec Gminny Dopiewo, który w dniu rejestracji ma ukończone 60 lat.
 

Zakres badań: Morfologia krwi obwodowej, glukozy w surowicy oraz cholesterol całkowity

Termin rejestracji: Od 03.01.2020 do 26.02.2020 
Od poniedziałku do piątku w godzinach 9.00-14.00

Sposób rejestracji: Telefonicznie - pod numerem: 510 963 049 lub 
w rejestracji Ośrodka Zdrowia „Lekarz MED”

Termin przeprowadzania badań: Od  07.01.2020 do 28.02.2020 r. 
W dni robocze od poniedziałku do piątku w godzinach od 7.30 do 11.00.

Limit ilościowy: Do 700 osób.

Co zyskujesz poddając się badaniu:
Istotną informację o stanie zdrowia, a w przypadku wystąpienia nieprawidłowości, do wy-
ników badań załączona będzie, oparta na bezpłatnej analizę lekarskiej dodatkowa in-
formacja zawierająca rekomendację co do dalszego sposobu leczenia. 

Dodatkowe informacje:
Na badanie krwi należy zgłosić się na czczo. Najlepiej, by poprzedniego dnia zjeść lekką kolację  najpóźniej o 20:00. 
Obfity posiłek zjedzony późno podwyższy zarówno poziom glukozy we krwi jak i cholesterolu. Poranne leki należy 
przyjąć zgodnie z zaleceniami lekarza popijając małą ilością wody. Nie palić papierosów 2 godziny przed badaniem.

Badania 60+ dla mieszkańców Gminy Dopiewo

Rynek nieruchomości w Gminie Do-
piewo przeżywa obecnie boom napędzany 
optymizmem klientów i inwestorów. Gdy-
by nie wzrost kosztów budowy dynamika 
wzrostu rynku byłaby jeszcze wyższa. 
Przypuszczalnie w 2020 r. zdolność kre-
dytowa kupujących boleśnie zderzy się ze 
stale rosnącymi cenami nieruchomości. 
Zakładamy, że za parę miesięcy nastąpi 
tzw. punkt „przegięcia”, powyżej którego, 

Rynek nieruchomości w Gminie Dopiewo  
w II połowie 2019 r.

nie da się już w takim tempie zwięk-
szać sprzedaży. Perspektywy na 2020 
r. zapowiadają się tak samo jak w 2019 
r., czyli korzystnie dla sprzedających i 
wynajmujących oraz niekorzystnie dla 
kupujących i najemców. Natomiast w 
2021 r. sytuacja może ulec zmianie po 
prawie 10 letnim nieprzerwanym okresie 
wzrostu.

Mieszkania
Klienci w ostatnim półroczu szukali 

jak zwykle mieszkań głównie w Dąbrówce 
i Skórzewie. Ceny wzrosły o ponad 2% i 
obecnie w Gminie Dopiewo przeciętne 
mieszkanie w stanie deweloperskim 
o pow. 63,4 m² kosztuje 282.000 zł, 
natomiast lokal wykończony 372.000 
zł. Rosnące zapotrzebowanie na nowe 
mieszkania skłoniło do wejścia na lokalny 
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nieruchomości

rynek nowych deweloperów, a także duże 
ogólnopolskie przedsiębiorstwa jak np. 
JW. Construction z Osiedlem Gościnnym 
w Skórzewie.

Nowym zjawiskiem na rynku miesz-
kań w naszej gminie, które niewątpliwie 
świadczy o boomie jest „flipping”, który 
dotychczas miał miejsce tylko w dużych 
miastach. Tak zwany „flipping” polega 
w skrócie na zakupie mieszkania od de-
welopera na wstępnym etapie budowy, 
wykończeniu go pod klucz, a następnie 
szybkiej odsprzedaży z zyskiem. Flipping 
jako zjawisko występuje najczęściej przy 
bardzo wysokiej dynamice cen sprze-
daży. Takie zjawiska na ogół zwiastują 
zbliżającą się zmianę trendu rynkowego. 
Ostatni raz filippig w tej skali występował 
na przełomie 2007 i 2008 r. 

Domy
Wśród nowych domów królują nie-

podzielnie bliźniaki i domy dwuloka-
lowe. Wysokie ceny działek i rosnące 
koszty budowy wykluczają obecnie dla 
deweloperów sens oferowania domów 
wolnostojących. Uważamy jednak, że na 
taki właśnie produkt w tej chwili byłby 
największy popyt. Ilość zapytań o 100 
m² wolnostojący dom parterowy na oko-
ło 600 m² działce jest bardzo duża, a 
rynek nie ma nic do zaoferowania poza 
bliźniakami.

Ceny domów w porównaniu do 
poprzedniego badania wzrosły nawet 
bardziej niż mieszkań (średnio przeszło 
o 6%). Obecnie w Gminie Dopiewo nowy 
dom o przeciętnej powierzchni 116,8 m² 
kosztuje w stanie deweloperskim 493.000 
zł. Kolejność cenowa miejscowości w na-
szej gminie została zachowana i nadal 
Skórzewo jest najdroższe, szybko doga-
niając ceny z obrzeży Poznania.

Wśród kupujących domy coraz 
liczniejszą grupę stanowią obcokra-
jowcy, którzy już nie tylko wynajmują 
nieruchomości, ale także stają się ich 
właścicielami. Jest to nowe zjawisko 
spowodowane złagodzeniem polityki 
kredowej banków, które zaczęły łatwiej 
przyznawać kredyty obcokrajowcom, a 
także faktem, że obcokrajowy zaczęli 
postrzegać naszą gminę jako dobre miej-
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sce na stałe zamieszkanie, a nie tylko 
krótkoterminowy pobyt. Wśród tych 
kupujących zdecydowanie dominują 
osoby pochodzące z Ukrainy i Białorusi.

Działki budowlane
Gmina Dopiewo, nie jest wyjątkiem 

na mapie powiatu poznańskiego. Wszę-
dzie obserwuje się boom i wręcz amok 
zakupowy. Amatorów znajdują nawet 
działki, które kiedyś klienci uważali za 
zbyt drogie jak na swoją atrakcyjność. 
„Głód” tanich i uzbrojonych działek 
jest niesamowity. Prawie każda sen-
sowa oferta sprzedaje się od ręki lub w 
ciągu maksymalnie kilku tygodni. Na 
takie działki są wręcz zapisy.

Tak jak pół roku temu, ceny w gminie 
są bardzo zróżnicowane i kolejność miej-
scowości nie uległa zmianie. Najdroższe 
jest oczywiście Skórzewo, gdzie ceny na-
pędzają zakupy deweloperów. Przeciętna 
działka w Gminie Dopiewo ma około 
890 m² i kosztuje średnio 194.000 zł. 
Brak ciekawych działek bliżej Poznania 
powoduje przeniesienie zainteresowania 
potencjalnych kupujących nieco dalej 
od granic Poznania np. do Trzcielina, 
Więckowic, Drwęsy i Lisówek. Dzięki 
temu tam także ceny w końcu drgnęły 
i sprzedaż nabrała tempa.

Nieruchomości  
komercyjne

Rynek komercyjny w Gminie Do-
piewo również przeżywa rozkwit. Ilość 
przedsiębiorców, którzy myślą o rozwo-
ju jest największa w historii, podobnie 
jak ilość transakcji najmu powierzchni 
komercyjnych.

Z ciekawych nowych zjawisk odnoto-
wać możemy rosnącą popularność ma-
łych biur, mikrobiur oraz powierzchni 
coworkingowych. Ilość lokalnych firm, 
które postanowiły polepszyć i powiększyć 
swoje siedziby przeszła nasze oczeki-
wania. Rynek zdecydowanie oczekiwał 
wysokiej jakości powierzchni biurowych 
o przystępnej cenie. Średni koszt wynaj-
mu nowoczesnej powierzchni biurowej 
kształtował się między 40 a 50 zł/m².

Ilość umów najmu powierzchni 
magazynowych także była wyjątko-
wa. Najlepiej świadczy o tym budowa 
kolejnych hal magazynowych między 
Dąbrówką a Skórzewem. Dodatkowo w 
przygotowaniu jest wiele nowych, cie-
kawych obiektów, które w 2020 r. trafią 
na rynek. Ceny najmu hal do 2000 m² 
to około 17-20 zł/m², dużo większe hale 
są tańsze i kosztują około 12-15 zł/m².

Aby hale i biura miały gdzie powstać 
potrzebny jest odpowiedni grunt. Rynek 
działek AG również był aktywny. Prze-

ciętna cena terenów AG przy trasie S11 
wynosiła około 200 zł/m². 

Podsumowanie
Niewątpliwie czeka nas bardzo cie-

kawy 2020 r. Mimo pojawiających się 
chmur na horyzoncie, mamy nadzieję, 
że koniunktura na rynku nieruchomości 
będzie nadal sprzyjać i każdy mieszkaniec 
i przedsiębiorca skorzysta z możliwości 
rozwoju, jakie daje Gmina Dopiewo.

Opracował: Marcin Witkowski
www.witkowski-nieruchomosci.pl

nieruchomości
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Czwarta edycja Dopiewskiego Bu-
dżetu Obywatelskiego rozpoczyna się 
w Walentynki Dotychczas, dzięki kre-
atywności i aktywności mieszkańców, 
zrealizowaliśmy wspólnie w ramach DBO, 
takie inwestycje jak: place zabaw, pump-
tracki, boiska, parki i miejsce rekreacji, 
lodowisko na ferie zimowe. 

Co to jest DBO?
DBO jest częścią budżetu Gminy 

Dopiewo, przeznaczoną na realizację 
zadań zgłoszonych i wybranych przez 
mieszkańców, formą konsultacji spo-
łecznych. Mieszkańcy zgłaszają projekty 
zadań i decydują w głosowaniu o tym, 
jakie spośród nich zostaną zrealizowane 
przez Gminę.

Zasady
W tym roku obowiązują zasady, jak 

przed rokiem.  Pula środków przezna-
czonych na DBO w 2020 r. wynosi 300 
tys. zł. Zostanie ona podzielona między 
trzy grupy sołectw, w ramach których 
zostaną wyłonione w drodze głosowania 
projekty do realizacji.

Zgłaszanie projektów 
Projekt zadania musi dotyczyć sołec-

twa na terenie, którego mieszka wnio-
skodawca. Sołectwa podzieliliśmy na 3 
grupy, ze względu na wielkość. Wpro-
wadziliśmy współczynnik korygujący, 
wyrównujący szanse mniejszych miej-
scowości na realizację projektów.

Publikacja projektów
Dostarczone do Urzędu Gminy Do-

piewo propozycje będą sukcesywnie pu-
blikowane na stronie internetowej dbo.
dopiewo.pl. To od wnioskodawcy zależy, 
co i w jaki sposób opowie o projekcie – 
czy jego realizacja jest realna, biorąc pod 
uwagę lokalizację i budżet, a potem - by 
przekonać do swojego pomysłu innych 
i zachęcić ich do oddania głosu na ten 
projekt.

Harmonogram Dopiewskiego Budżetu Obywatelskiego 2020

L.p. Etap
Kiedy?

od do

1 Kampania informacyjna od 14 lutego 2020 r. 

2 Zgłaszanie projektów (propozycji zadań do realizacji) 21 marca 30 czerwca

3 Publikacja złożonych projektów 1 kwietnia 15 lipca

4 Weryfikacja i uzupełnienie zgłoszeń 1 kwietnia 10 września

5 Publikacja wykazów zadań  
spełniających i niespełniających wymagania 15 września

6 Wnoszenie protestów 3 dni od daty publikacji wykazu z pkt 5

7 Publikacja listy zadań  
uczestniczących w głosowaniu 22 września

8 Promowanie zadań przez autorów 22 września 13 października

9 Głosowanie mieszkańców 15 sierpnia 13 października

10 Weryfikacja i liczenie oddanych głosów 14 października 21 października

11 Ogłoszenie wyników głosowania 21 października

Już wkrótce 4. edycja DBO 

 Weryfikacja  
i uzupełnianie wniosków

Aby propozycja została pozytywnie 
zweryfikowana, musi spełniać określo-
ne wymagania. Już podczas pisania 
projektu, gdy pojawią się wątpliwości, 
pomocą służą pracownicy UG, którzy 
podczas konsultacji pomogą je rozwiać 
lub podpowiedzą (np. lokalizacja, istnie-
jąca infrastruktura, kosztorys). 

Publikacja listy projek-
tów

Przesłane propozycje projektów zo-
staną zweryfikowane przez powołaną 
do tego celu komisję. Po zatwierdzeniu 
zostaną umieszczone na liście do głoso-
wania. To mieszkańcy zadecydują, które 
z nich zostaną zrealizowane.

Głosowanie
Po opublikowaniu propozycji, każ-

dy mieszkaniec Gminy Dopiewo będzie 
mógł oddać jeden głos na wybrany przez 
siebie projekt, bez względu na to jakiego 
sołectwa dotyczy (tego, w którym gło-
sujący mieszka czy innego). Głosować 
będzie można w formie elektronicznej 
oraz papierowej.

Ogłoszenie wyników
Po zliczeniu głosów elektronicznych 

i papierowych nastąpi ogłoszenie wyni-
ków z informacją, które projekty zostaną 
zrealizowane w roku budżetowym 2021.

Opracowała: Beata Spychała

DBO
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historia

Tym razem chciałbym przedstawić 
sylwetkę Władysława Glabisza, dzierżaw-
cy z Konarzewa. Płyta nagrobna rodziny 
Glabisz jest wmurowana w przykościelny 
mur  w Konarzewie. 

Glabiszowie są prawdopodobnie 
rodziną pochodzenia czeskiego lub 
niemieckiego. W XVIII w. w Lesznie 
występuje, Samuel Glabisch, z Jednoty 
Braci Czeskich, urodzony 12 listopada 
1727 r., zmarły  7 listopada 1772 r., syn 
Christophera i Jadwigi Papmahlin. Za-
równo ojciec jak i syn byli burmistrzami 
i młynarzami, Jego żoną od 11 listopada 
1750 r. była Anna Regina Anderschin. Z 
małżeństwa tego było 6 dzieci, między 
innymi synowie Johann Samuel i Dawid 
Ernst. Być może są to protoplaści tej 
gałęzi rodziny.

Władysław Glabisz   urodził się w 
Poznaniu 23 stycznia1948 r., jako syn 
Franciszka Ksawerego, nauczyciela, 
urodzonego ok. 1818 r.  i zmarłego w 
Murzynnie koło Gniewkowa 19 grud-
nia 1898 r. oraz Florentyny Żórawskiej, 
urodzonej około 1826 r., zmarłej w Mu-
rzynnie 23  lipca 1900 r. 

Ślub Franciszka i Florentyny miał 
miejsce w Kostrzyniu 4 lipca1843 r. Żoną 
Władysława (ślub 28 lutego 1878 r. w 
Gnieźnie) była Maria Golska, urodzona 
w Krzywiniu 3 grudnia 1856 r., córka 
Józefa i Joanny Piaseckiej. Zmarła w 
Bad Kissingen (Bawaria) 1 lipca 1917 
r. (została pochowana w Konarzewie). 

Z małżeństwa tego byli: 
-  Leonard, urodzony w Pamiątkowie 

27 grudnia 1878 r.,
-  Józef, urodzony w Pamiątkowie 25 

maja 1880 r.,
-  Kazimierz Henryk, urodzony w 

Pamiątkowie 17 listopada 1881 r., 
którego żona  była Stefania Melania 
Wężyk, córka Bronisława i Stanisławy 
Mieczkowskiej,

-  Stanisław Florian, urodzony w Ko-
bylimpolu 8 maja 1886 r.,

-  Franciszek Wincenty, urodzony w 
Kobylimpolu 29 stycznia 1891 r.,

Tablica nagrobna rodziny Glabisz wmurowana w przykościelny 
mur w Konarzewie – fot Archiwum Autora.

Władysław Glabisz z Konarzewa

-  Władysław Marian, urodzony w 
Kobylimpolu 30 stycznia 1895 r.
Po ukończeniu Gimnazjum w Ostro-

wie Wlkp. Władysław podjął praktykę 
rolniczą w Psarskiem i we Wronczynie. 
W 1872 r. objął w administrację majątek 
Pamiątkowo, gdzie przebywał do roku 
1884 r., kiedy to wziął w dzierżawę ma-
jątek  Kobylepole. 

W 1899 r. przybył do Konarzewa i 
został dzierżawcą Konarzewa i Dopie-
wa. Był przewodniczącym w Dyrekcji 
Towarzystwa Rolniczego Poznańsko - 
Szamotulskiego, a po ustąpieniu z  funkcji 
(1910 r.) został jej członkiem honorowym. 
Był również Wice Patronem Kółek Rol-
niczych powiatu poznańskiego zachod-
niego i prezesem komitetu wyborczego 
na powiat poznański zachodni. Zmarł 
w Konarzewie 29 marca 1918 r. Pocho-
wany został na miejscowym cmentarzu 
2 kwietnia 1918 r. 

Mowę pogrzebową wygłosił Kaźmierz 
Brownford (1856-1925) – działacz spo-
łeczny, polityk II RP i poseł na Sejm 
Ustawodawczy oraz I kadencji.

Jej fragment: „… Czem się zasłużył 
Zmarły, że tak szerokim otaczamy dziś 
kołem Jego trumnę? Jaką była  nić tego 
pracowitego żywota? Oto snuła się ona 
przez lat przeszło 40, z niamałem powo-
dzeniem w gospodarstwie. A powodzenie 
to miało swe źródła w gruntownem po-
znaniu swego zawodu, w wielkiej praco-
witości, w żelaznej wytrwałości. Zalety te 
sprawiły, że śp. Zmarły stał się wzorem 
rolników. Stworzył on też wkrótce w Ko-
narzewie wprost model wzorowego go-
spodarstwa, które Zmarłemu przynosiło 

dochody a Wielkopolskiemu rolnictwu 
zaszczyt niemały. Zjeżdżały się też do 
Konarzewa delegacje rolnicze z Galicji 
i z królestwa, by się wzorować na do-
świadczeniu Zmarłego. Społeczeństwo 
rolnicze poczęło się też odtąd zwracać do 
niego w każdej potrzebie. Powołano go 
przedewszystkiem do Dyrekcji  Towarzy-
stwa rolniczego poznańsko-szamotul-
skiego, robią go swoim przewodniczącym, 
a przy ustąpieniu w r. 1910 członkiem 
honorowym. Patronat kółek powołuje 
Zmarłego na Wicepatrona Kółek rolni-
czych powiatu poznańskiego zachod-
niego. Tutaj najwięcej ujawnił Zmarły 
cichej a owocnej pracy, bo od samego 
początku tj. przez lat 40 bez przerwy w 
Kółkach pracował. Wszędzie i zawsze po-
pierał Kółka rolnicze. A że gospodarstwo 
Jego poważne dawało rezultaty, więc też 
okoliczni gospodarze przyswajali sobie 
mimowoli z tego naukę. Niejeden z nich 
ani wie dziś, że Zmarłemu zawdzięcza 
swój dobrobyt i powodzenie. Pamięć o 
Zmarłym tak w Patronacie Kółek jak 
i w sercach wdzięcznych włościan nie 
wygaśnie też nigdy… Stając dziś u tej 
trumny, z wdzięcznością w sercach slemy 
Zmarłemu na pożegnanie gorącą podzię-
kę za tyle pożytecznej pracy dla ziemi, 
dla kraju, dla narodu. Dla ziemi, która 
tak uprawiał umiejętnie, że przykładem 
świecił w tym względzie swoim i obcym. 
Dla kraju i narodu zaś w tem pożytek 
przecież wielki, bo lud polski tuli się do 
tej ziemi, która matczynym go karmi 
chlebem…        ”        

dr Piotr Dziembowski
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historia / obchody

Dokładnie 101 lat od wybuchu Po-
wstania Wielkopolskiego, 27 grudnia 
2019 r. samorząd i mieszkańcy miny 
Dopiewo oddali hołd Powstańcom 
Wielkopolskim z lat 1918 – 1919. 

Mszę świętą w intencji ojczyzny 
uświetniły muzycznie Chór „Bel Can-
to” i Orkiestra Dęta Gminy Dopiewo. 
Po nabożeństwie, w asyście pocztów 
sztandarowych, z flagami powstańczymi, 
przy dźwiękach orkiestry,  uczestnicy 
przemaszerowali pod Urząd Gminy. 
Tam złożyli wiązanki i zapalili znicze 
pod tablicą pamiątkową z nazwiskami 
Powstańców Wielkopolskich z terenu 
Gminy Dopiewo. Wiersze o tematyce 
powstańczej wyrecytowały uczennice 
Szkoły Podstawowej w Dopiewie: Jo-
anna Gabryel - „Tryptyk powstańczy 
1918-1919” Ewy Najwer, Maja Hutow-
ska – „Wiersz dla Poznania” – Mariana 
Włoszkiewicza, a Zofia Węcławek – „O 
cześć Powstańcom!” – Leona Bochenka. 
Uczestnicy obchodów, wspólnie z Chórem 

101 rocznica Powstania

„Bel Canto”, przy akom-
paniamencie Orkiestry 
Dętej Gminy Dopiewo, 
zaśpiewali pieśń po-
wstańczą - „Marsylian-
kę Wielkopolską” i  kilka 
utworów nawiązujących 
do wydarzeń sprzed wie-
ku. Do specjalnej urny 
wrzucili kartki z wła-
snoręcznym podzięko-
waniem. Wójt przekazał 
Gminnej Bibliotece, do 
każdej z jej filii, książki 
o Powstaniu Wielkopol-
skim.

Wójt Gminy Dopiewo 
– Adrian Napierała pod-
kreślił udział ówczesnych 
mieszkańców Dopiewa i 
okolic w tworzenie od-
działu powiatu zachod-
nio – poznańskiego w 
Dopiewie przez Andrzej 
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Kopa, komendant powiatowej Straży 
Ludowej, pochodzącego z pobliskiego 
Trzcielina. W odzewie na ogłoszenie o 
zbiórce powstańczej, która miała miej-
sce 28.12.1918 r. w okolicy dworca ko-
lejowego w Dopiewie, zgłosiło się 1000 
ochotników. Później A. Kopa wsławił się 
m.in. dowodzeniem oddziałami, które 
zdobyły lotnisko w Ławicy (5-6.01.1919 
r.). Z kolei w pobliskich Więckowicach 
właściciele majątku – Brezowie kilka 

tygodni przed wybuchem powstania 
wystawili posterunek do rozbrajania 
Niemców (12.11.1918 r.). 

Po oficjalnych obchodach przed 
urzędem, przedstawiciele samorządu 
odwiedzili miejsca pamięci związane 
z powstaniem, gdzie oddali hołd – w 
Więckowicach, Trzcielinie i Konarze-
wie. Warto przypomnieć, że w 2018 r. 
uczczono w Gminie Dopiewo, nadając 
imię Powstańców Wielkopolskich jedne-

mu z rond w Skórzewie, a także szkole w 
Więckowicach, gdzie odsłonięto również 
Pomnik Powstańców Wielkopolskich i 
ścieżkę edukacyjną dotyczącą historii 
powstania.. 

Adam Mendrala
Fot. Beata Spychała  
i Michał Juskowiak

historia / obchody
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Fileas Fogg, bohater słynnej powieści 
Juliusza Verne’a, potrzebował 80 dni, by 
okrążyć świat. A gdyby tak udało się to 
w tydzień, w dodatku nie ruszając się z 
Wielkopolski? Niemożliwe? A jednak! Po 
sąsiedzku, na wyciągnięcie ręki mamy 
tu wiele atrakcji, które przy odrobinie 
wyobraźni pozwolą przenieść się do 
mniej lub bardziej odległych zakątków 
kuli ziemskiej. Pozostaje więc ruszyć w 
drogę wokół Poznania – dookoła świata!

Z Rzymu, Nimes, Berlina
Na skraju rezydencji w Rogalinie 

stoi kościół św. Marcelina, znany jako 

mauzoleum rodu Raczyńskich. Nie 
wszyscy wiedzą, że budynek stanowi 
kopię rzymskiej świątyni z francuskie-
go Nîmes. Do jeszcze wcześniejszych, 
greckich wzorców nawiązuje kościół św. 
Stanisława Biskupa i Męczennika w Buku, 
choć jego plany powstały w… Berlinie. 
Pocysterską świątynię w Owińskach 
zdobią spiralne kolumny, inspirowane 
grobowcem świętego Piotra w bazylice 
watykańskiej, a w ołtarzu kościoła w 

Cyklicznie  
z PLOT-em

Inaugurujemy na łamach „Czasu 
Dopiewa” cykl „Turystyczne PLOTki”. 
Wspólnie z Poznańską Lokalną Orga-
nizacją Turystyczną (PLOT) będziemy 
przybliżać atrakcje regionu, by zachęcić 
do samodzielnego poznawania mniej lub 
bardziej znanych turystycznych perełek 
okolic Poznania. 

Red.

W siedem dni dookoła świata

Kicinie znalazła się kopia rzymskiego 
obrazu Matki Boskiej Śnieżnej. 

Świat w Puszczy Zielonce
By zobaczyć spektakularne widowi-

ska historyczne nie trzeba jeździć do 
Francji. Od kilku lat plenerowe spektakle 
wzorowane na słynnym parku Puy du 
Fou są znakiem rozpoznawczym Parku 
Dzieje w Murowanej Goślinie. W Puszczy 
Zielonce można też spotkać się z myśli-
wymi (Traperska Osada w Bolechówku) 
i rdzennymi mieszkańcami (Wioska In-
diańska w Łopuchówku) legendarnego 
Dzikiego Zachodu. Zamiast podróży w 
dalekie strony wystarczy wizyta w ar-
boretum w Zielonce lub Kórniku, gdzie 
zebrano bogate kolekcje roślin świata.

Architektura krajów nie-
mieckich

Wybitny niemiecki projektant Hans 

Poelzig pozostawił swój ślad również w 
Luboniu. Zaprojektowaną przez niego 
imponującą halę magazynową można 
zwiedzać w czasie wycieczek Luboń-
skim Szlakiem Architektury Przemy-
słowej. Równie efektownie prezentuje 
się kolejowa przeprawa przez Wartę w 
Stobnicy. Most powstał w konstrukcji 
systemu Gerbera, rzadkiej na ziemiach 
polskich, a wykorzystywanej w Bawarii 
albo w szkockim Forth Bridge. Niemiec-

Kopie słynnych rzeźb w Muzeum 
Arkadego Fiedlera w Puszczykowie 

(fot. Marek Fiedler)

Kościół św. Marcelina w Rogalinie 
2 (fot. Piotr Łysakowski)

Pałac Jankowice (fot. Tomasz Koryl)
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Widowisko historyczne w Parku Dzieje 
(fot. Archiwum Parku Dzieje)

Wnętrze Hali Poelziga w Luboniu (Fot. Jakub Pindych)

kie korzenie ma również Pałac Janko-
wice, którego pierwotna bryła łudząco 
przypominała berlińską Starą Mennicę. 
Alpejski styl uzdrowiskowy reprezentują 
budynki dworców kolejowych Puszczy-
kowo i Puszczykówko oraz zabudowania 
pobliskiego Ludwikowa.

Szczypta egzotyki
Przedsmakiem egzotyki może być 

Sala Mauretańska na zamku w Kórniku, 
wzorowana na architekturze pałacu Al-
hambra w hiszpańskiej Grenadzie. Kór-
nickie zbiory obejmują też pamiątki z 
dalekich Antypodów: od bumerangów 
po wypchanego dziobaka. Nieco inne 

trofea myśliwskie (m.in. Wielką Piątkę 
Afryki) prezentuje Muzeum Przyrod-
niczo-Łowieckie w Uzarzewie. Wokół 
Poznania nie brak też miejsc z żywymi 
egzotycznymi zwierzętami. Ara araurana 
i kakadu mieszkają w Papugarni Ara w 
Trzebawiu, lemury i alpaki – po sąsiedz-
ku w Deli Parku, a emu i kangury – w 
Śremskim Zoo.

Śladami podróżników
Odwiedzając muzeum im. Ojca Ma-

riana Żelazka w Chludowie można zawę-
drować w dwa odmienne zakątki świata. 
W części indyjskiej znalazły się trady-
cyjne stroje, przedmioty liturgiczne, a 

nawet rekonstrukcja klasy szkolnej. Obok 
nich prezentowane są zbiory z Ameryki 
Południowej. Bajecznie kolorowe motyle, 
murzyńskie maski i tam-tamy zobaczy-
my też w Muzeum Arkadego Fiedlera w 
Puszczykowie. Na zewnątrz ustawiono 
kopie słynnych rzeźb – od Bramy Słoń-
ca z Boliwii po egipskiego Sfinksa. Na 
zakończenie zwiedzania warto wsiąść 
na pokład Santa Marii – repliki statku 
Krzysztofa Kolumba, zamknąć oczy i 
wyruszyć w „rejs”.

Piotr Basiński
Poznańska Lokalna  

Organizacja Turystyczna

Mądrość starych przysłów przekazuje 
nam cenne obserwacje stałych rytmów 
przyrody. „Kiedy w styczniu lato, w le-
cie zima za to”, „Gdy styczeń zamglony, 
marzec zaśnieżony”. Patrząc na ostatnie 
zimy, chyba będzie trzeba stworzyć nowe 
przysłowia, które wezmą pod uwagę 
zmienioną pogodę. Mam nadzieję, że 
chociaż w lutym temperatury obniżą się 
troszkę i policzki zaczerwienią się od 
chłodu. Tymczasem podczas spacerów 
mamy możliwość podglądania jak sobie 
radzą ptaki.

Zima tylko z nazwy
Wszędobylska i 

miła dla oka sójka po-
łakomiła się na ziarno 
kukurydzy. Jesienią 
gromadziła zapasy i 
pochowała w ogromnej 
ilości leśnych schowków 
żołędzie. Jedna sójka 
jest w stanie zebrać 
2000-3000 żołędzi, 
powtykać je w sobie 
znane miejsca i...bez-
błędnie potem do nich 
wrócić, jeśli zajdzie taka 
potrzeba.

Uroczy trznadel jest ziarnojadem, 
żywi się nasionami traw, chwastów. 
Zimą żyje w stadach. Jest znanym i 
utalentowanym ptasim śpiewakiem i 
ma swoje dobre, trznadlowe praktyki. 
Otóż może śpiewać tylko jeden trznadel 
naraz. Pozostałe wsłuchują się w jego 
melodię, a jak skończy, wtedy kolejny 
trznadel rozpoczyna swoje trele.

Szpaki rzadko można u nas zaobser-
wować zimą, ponieważ zazwyczaj odlatu-
ją. Wracają łakome owoców, wyjątkowo 
smakują im czereśnie, wiśnie, śliwki i 
dlatego nie są lubiane przez sadowników. 

turystyka / przyroda
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spektakularnych akrobacji. Wydają wte-
dy dziwaczne dźwięki z echem, przy-
pominające odgłosy jakby z metalowej 
rury. Bogactwo wydawanych przez nie 
dźwięków i zdolność posługiwania się 
swoim głosem jest zadziwiająca. Każda 
para ma swoją indywidualną melodię. Ten 
gatunek jest terytorialny i broni swojego 
terytorium przed innymi, nie waha się 
zaatakować nawet orła. Natomiast kruki 
nie robią krzywdy innym krukom. Stąd 
wzięło się przysłowie: „Kruk krukowi 
oka nie wykole”.

W naszych okolicach na próżno 
ostatnio szukaliśmy sowy. Siedlisko za-
mieszkiwane do tej pory przez lokalnego 
puszczyka opustoszało. Skorzystaliśmy 
więc z zaproszenia kolegi, ornitologa z 
Poznania i wyruszyliśmy z nim „na sowę” 
do...miasta. Była tam! Siedziała sobie w 
Parku Szelągowskim na drzewie, ma-
jąc swoją przerwę dzienną i czekała na 
noc, czas jej największej aktywności i 
polowania.

Tekst i zdjęcia:  
Teresa i Michał Bartkowiak

Michał Bartkowiak od grudnia 2015 
r. publikuje zdjęcia przyrodnicze 

na Facebook’u – na profilu „Dzika 
Strona Gminy Dopiewo”. Prowadzi 

też stronę: miodybartkowiaka.pl

Czasem, kiedy zima jest ciepła zostają 
u nas i można je zauważyć. Mają nieco 
bardziej bure, zimowe ubarwienie, choć 
nadal mienią się w słońcu. Żerują sta-
dami, zjadając larwy i owady, również 
te uznawane za szkodniki.

Na zdjęciu widać kruka dołączają-
cego do swojego kolegi siedzącego na 
brzozie w oczekiwaniu na myszołowa, 
mającego usiąść na ziemi przy padlinie. 

Dlaczego zawsze akurat taką kolejność 
wybierają? Ponieważ kiedy myszołów 
siada na ziemi i zabiera się za padlinę, 
obserwujące go kruki mogą ocenić czy jest 
bezpiecznie. Jeśli uznają, że tak, wtedy 
zlatują na ziemię całą bandą, przegania-

ją go i zabierają się 
za jedzenie padliny. 
Są ogromnie inte-
ligentne, bardzo 
łatwo się uczą i są 
skore do zabawy 
(!) Poza sezonem 
godowym wydają 
dźwięki bardzo 
charakterystycz-
ne, czyli głębokie 
krakanie, które 
dość łatwo rozpo-
znać. Stwierdzono 
nawet, że te ptaki 
nadają sobie imiona 
i mogą się wołać za 

ich pomocą. Krucze gody przypadają na 
luty. Ptaki dobierają się wtedy w pary 
i wiążą się na całe życie. Jest to czas 
intensywnych zalotów, licznych bardzo 

Okres karnawałowy rozpoczął się 6 
stycznia w święto Trzech Króli  i będzie 
trwał do wtorku przed Środą Popielcową. 
W 2020 r. karnawał zakończy się więc 25 
lutego. 26 lutego rozpocznie się z kolei 
okres wielkiego postu i oczekiwania na 
Wielkanoc, kiedy - według tradycji - na-
leży powstrzymać się od hucznych zabaw 
i oszczędzać się w spożywaniu potraw 
mięsnych, tłustych oraz stawiać przed 
sobą  wiele postanowień, które realizu-
jemy, bądź staramy się je zrealizować.

Karnawał, zapusty - okres zimowych 
balów, maskarad, pochodów i zabaw. 
Do polskich zwyczajów zapustnych na-
leży m.in. przebieranie się za zwierzęta 
- chłopcy ubierali się w specjalnie uszyte 
stroje lub zakładali na siebie zwierzęce 
skóry, ale również takie postacie, jak: 

Karnawałowa „Prywatka…Domówka”
żandarm, sołtys, kozak, muzykant lub 
„dziad” i „baba z dzieckiem”. Popularne 
było także tworzenie kukieł sierotki, kozy 
lub konia. W przebraniach i z kukłami 
wędrowano po okolicznych domach i 
zbierano „wykup”. Jeśli wędrowcy nic 
nie dostali, porywali gospodarza i prze-
trzymywali go dopóki nie wykupił się w 
karczmie lub nie wykupiła go rodzina 
.Wykup to najczęściej jajka, kiełbasa, 
uwędzona szynka i butelka. Dawniej 
w zapusty jedzono dużo tłustych dań, 
wierzono, że kto w zapusty nie je mięsa, 
tego komary przez lato zjedzą. Jedzo-
no wiele, jakby chciano zaspokoić głód 
przed zbliżającym się postem. Takowe 
były kiedyś zwyczaje. Co pozostało po 
tradycji zapustowej? Chyba duża ilość 
jedzenia i chęć do zabawy.

Dzisiaj jedzeniem nikt nikogo nie 
wykupuje, a co najwyżej częstuje i karmi 
gości do zmęczenia, bo stoły uginają się 
w „karczmach” i domach .

Aby ułatwić sobie znalezienie ide-
alnego menu na potrzeby „domówki 
karnawałowej” proponuję uwzględnić 
przyzwyczajenia i apetyty  zaproszonych 
gości. Zachowując  odrobinę tradycji w 
postaci zimnych przekąsek, które powin-
ny cieszyć oko swoim kształtem, smakiem 
i różnorodnością .Ważna jest ich forma 
podania, ilość i bogactwo rodzajów, to 
zawsze dobrze działa i fajnie wygląda! 
Pamiętajmy – najpierw „wzrokowo 
pożeramy” a potem chwila zastano-
wienia - co wybrać? Pozostawiamy to 
osobistym gustom gości! Oczywiście 
powinniśmy przygotować jedzenie na 
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imprezę wcześniej, ustawić na stole na 
zasadzie szwedzkiego stołu. Dobrze jest 
wprowadzić swoje nowe dość oryginalne 
potrawy. Powinno zawsze być coś innego, 
wyszukanego, co zdominuje i podniesie 
oryginalność kulinarną naszej imprezy. 
A potem już tylko, pozostaje nam zaba-
wa i przerywniki jedzeniowe. Proponuję 
małe, co nieco na gorąco i na słodko.

Filety w rodzynkowej 
potrawce

Składniki:
-  3 filety z piersi kurczaka (najlepiej 

na pół zmrożone),
-  400gr rodzynek (sparzonych 0,5 l 

wodą),
-  2 czerwone cebule,
-  sos sojowy ciemny, sól, przyprawa 

kebab – gyros,
-  0,5 litra wody.

Przygotowanie:
Filety pokroić  w bardzo cienkie pla-

sterki jak chipsy (dlatego mięso musi być  
lekko zmrożone lub w fazie rozmrażania) 
Na gorącą patelnię z oliwą wrzucamy 
płatki mięsa obsmażając je 20 minut 
na złoty kolor. Polewamy mięso sosem 
sojowym 4 łyżki, 0,5 paczki przyprawy  
kebab - gyros, dodajemy pokrojoną w 
plasterki cebulę i zalewamy wszystko 
uprzednio sparzonymi rodzynkami wraz 
z wodą  w której się parzyły. Przykry-
wamy patelnię i dusimy pomału jeszcze 
20 minut. Na koniec solimy do smaku i 
w zimnej wodzie z odrobiną śmietany 
rozpuszczamy 2 łyżki płaskie mączki 
ziemniaczanej, zalewając naszą rodzyn-
kową potrawkę do zgęstnienia. Podajemy 
z uprzednią ugotowaną kaszą (dozwo-
lone wszelkie rodzaje) lub z kluskami 
poznańskimi „szagówki” - kopytka. 
Wspaniały zestaw do tego surówka z 
kiszonej kapusty, która daje połączenie 
kwasu ze słodyczą rodzynek i cebuli wraz 
z winnością mięsa. Rewelacyjne danie 
na karnawałową kolację, które można 
przygotować dużo wcześniej.

Schab pod pierzynką

Składniki:
-  1,5-1,8 kg wieprzowego schabu,
-  marynata: (1/4 szklanki sosu sojowego 

ciemnego, 1szklanka coca –coli lub 
pepsi, 1/2 szklanki cukru brązowe-
go, 2 łyżki musztardy sarepskiej, 3 
łyżki oleju, 3 łyżki ostrego keczupu, 
2 ząbki czosnku przeciśniętego przez 
praskę, 2 łyżki octu winnego,1 łyżecz-
ka startego imbiru lub suszonego, 1 

łyżeczka tymianku).

Przygotowanie:
Schab umyć i osuszyć 

papierowymi ręcznikami. 
Pozostałe składniki zmik-
sować na marynatę. Prze-
łożyć schab do zamykanego 
naczynia i zalać marynatą 
. Włożyć do lodówki na 24 
godz. W czasie marynowa-
nia 4-6 razy schab odwra-
cać. Po zamarynowaniu 
mięso wyjąć z marynaty 
ułożyć w naczyniu wyłożo-
nym papierem do pieczenia 
i wstawić do piekarnika na 

160 stopni, piec powoli przez 3 godz. W 
trakcie pieczenia, co 30 minut smarować 
za pomocą pędzla, zachowaną marynatą. 
Przed ostatnim smarowaniem schabu, 
delikatnie usuwamy papier i  obkładamy 
mięso kiszoną kapustą do połowy wy-
sokości i suszonymi śliwkami (10 sztuk) 
Przykrywamy naczynie i pieczemy jeszcze 
30 minut. Po upieczeniu kroimy na pla-
stry i przykrywamy pierzynką z kapusty, 
wraz z śliwkami, polewając wszystko 
zimną konfiturą z żurawiny. Smak jest 
niebiański. Najczęściej nikt nie poprze-
staje skromnie na jednym kawałku i to 
jest komplement dla Pani domu.

Chruściki, czyli faworki

Składniki:
-  250g serka mascarpone,
-  5 żółtek,

-  350g mąki i 0,5 szklanki do podsy-
pania,

-  szczypta soli,
-  1 łyżka spirytusu lub wódki,
-  olej do smażenia 1litr,
-  cukier puder do posypania.

Przygotowanie:
W misie miksera umieścić mascarpo-

ne, żółtka, cukier, sól i alkohol. Wszystko 
zmiksować do połączenia składników. 
Stopniowo dodawać mąkę. Kiedy ciasto 
zrobi się dość gęste, skończyć zagniata-
nie na stolnicy. Ciasto powinno wyjść 
miękkie i elastyczne. Stolnicę oprószyć 
mąką. Ciasto rozwałkować na kształt 
prostokąta. Krótszy bok ciasta złożyć 
do środka, a na niego położyć pozostały 
kawałek. Tak złożone ciasto ponownie 
rozwałkować na kształt prostokąta i po-
wtórzyć składanie. Czynność ta powoduje 
napowietrzanie ciasta potrzebne do uzy-
skania lekkości i charakterystycznych 
bąbelków, a pomaga uniknąć uciążliwe-
go wybijania ciasta wałkiem. Czynność 
składania i wałkowania ciasta dobrze 
jest powtórzyć kilka - kilkanaście razy. 
Tak przygotowane ciasto zawinąć w folię 
i umieścić w lodówce na minimum 30 
minut. Ciasto podzielić na 4-5 części. 
Każdą cieniutko rozwałkować (im cień-
sze ciasto, tym delikatniejsze i bardziej 
kruche faworki). Ciasto pokroić w paski 
i kształtować faworki. W głębszym na-
czyniu rozgrzać tłuszcz. Smażyć faworki 
na złoty kolor z obu stron. Odsączyć z 
nadmiaru tłuszczu na ręcznikach pa-
pierowych. Wystudzić i obficie posypać 
cukrem pudrem wymieszanym z cukrem 
wanilinowym. Przyglądamy się z jakim 
apetytem domownicy i goście zajadają te 
smakołyki. Zawsze robię 2 porcję ciasta 
bo za szybko znikają .

 
Życzę udanych spotkań tzw. „dy-

mówek karnawałowych” i wspaniałych 
inspiracji kulinarnych! 

Barbara „Barbalena”  
Plewińska, Sołtys Dąbrówki 

Fot. Arch. B. Plewińskiej
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Styczeń plus

Przed i po świętowaniu,
ciągnąca się jesień,
snuje za sobą tren,
mlecznobiałych mgieł.

Gdyby nie kalendarz,
nie wiadomo byłoby,
kiedy schować sandały,
a wyciągnąć kozaki z pawlacza.

Sorry, taki mamy klimat,
ktoś, kiedyś powiedział
i to jest prawda.
Jaki mamy, 
odczuwamy na własnej skórze.

Aldona Latosik, 3 I 2020

Noworoczne przemyśle-
nia

Witając nowe
niebo płonęło fajerwerkami
i spadającymi ze świstem bombami.

Płonęły i nadal płoną
eukaliptusy,
misie koala, kangury
i miliony istnień,
zamieszkujących tamtejsze tereny.

Giną strażacy, 
ewakuują się mieszkańcy.
Otulony językami ognia 
płonie dobytek.

Muzyka trąb
zmiata z powierzchni,
co napotkane.

Morza zaludniają się
szukającymi 
lepszego życia.

Toną miasta 
od nadmiaru wody,
albo ziemia
spękana żarem,
nie ma czym wykarmić tego,
co próbuje wykiełkować.

Zima pojawia się tam,
gdzie na chłopski rozum,
nie powinna.

Grenlandia ubożeje. 
odpadają, 
topniejące bryły lodowca.

Co jeszcze zrujnuje
rozumny osobnik,
co jeszcze dzięki niemu,
może się wydarzyć?

Aldona Latosik, 1 I 2020

Gdzie ta zima? 

Na Długiej 

Nie widać końca.
 
Niczym wąż wije się 
asfaltową wstęgą. 
 
Ubywa pól, 
nie słychać kur. 
Domostwa rosną 
jak grzyby 
w urodzajnym roku. 
 
W okamgnieniu 
zmienia się widokówka, 
zachowana w powidokach. 

Aldona Latosik, 20 XII 2019

Wiem 

(Tekst piosenki)
 
Już wiem, 
nadejdzie ten dzień. 
 
Kiedyś 
uśmiech powróci 
i odwrócą się smutki. 
 
Pieski świat, nie musi być pieski

Widywała ich 
każdego dnia na spacerze.
Psy się zaprzyjaźniły,
oni mieli 
podobne zainteresowania.

Tak było do czasu.

- Co się stało,
dlaczego ich od kilku dni nie widzę? -

Smutnej wiadomości
dowiedziała się w piekarni.

-Psa z pewnością
wezmą do schroniska,-
mówiła starsza pani,
która mieszka za rogiem.

-Do schroniska!
Przyjaciela mojej suni?

O nie!
Miejsca mam dużo,
a miskę dokupię.-

Nie zawsze 
pieski świat musi być pieski.

Aldona Latosik, 15 XI 2016

Bez perspektyw 
na lepsze jutro

Pod iluminacjami
rozświetlonych ulic
i w niedomkniętych bramach
grzeją się ptaki,
którym odpadły 
niebieskie skrzydła,
nie rzadko na własne życzenie.

Zatłoczone kanały,
szczurze towarzystwo
i najtańsze wino,
wystarczyły na rytuał
przeżycia świąt po swojemu.

W późniejszym czasie
dowiadujemy się
z nośników medialnych,
ilu z nich,
na kocu zmarzliny pod plecami,
nie doczekało fajerwerków
i wstrzelonych korków,
witających nowe, 
niewiadome.

Aldona Latosik, 27 XII 2019

Im wieczorem fajniej, 
tym rano gorzej

(Humoreska)

Pod kopułą łupie,
reflektory zostały dotknięte 
alergią światłowstrętu,
a do tego
tu i ówdzie rewolta.

Pawie 
walczą o pierwszeństwo,
tylko po co im to,
skoro rozprysną się,
jeśli nie zdążysz.

W najlepszym przypadku
spłyną węzłami
rzek kanalizacji.

I po co ci to było?
Przecież mówiłam!

Aldona Latosik, 5 V 2019

Zimowe ferie bez zimy

Sypnęło tu i ówdzie,
a u nas nie wiadomo,
czy to ferie zimowe,
czy wiosenne.

Aura lubi płatać figle,
tylko dlaczego dzieciom.

poezja
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Niektóre z nich,
nie miały szczęścia 
poczuć i widzieć,
jak wygląda
prawdziwa zima.

Dawniej
ferie bez lepienia bałwana
i robienia orła na śniegu,
były nie do pomyślenia.

Aldona Latosik, 18 I 2018

Jak bezpański pies

Pozostawiona sama sobie, 
straciła rachubę czasu.
 
Przebierając 
na klęczkach paciorki,
nie pamięta, 
która to zdrowaśka.

Przekroczyła limit 
za wczoraj, 
za dzisiaj, 
za dzieci na stanowiskach.

Czując dotyk na ramieniu  
i ciche słowa-zamykamy- 
wstała i wyszła.

Kiedy usłyszała 
zgrzyt klucza w zamku, 
ruszyła przed siebie, 
nie wiedząc dokąd.

Aldona Latosik, 7 I 2016

Tam

nawet  
psy nie szczekają, 
bo i na kogo?

Księżyc zamotał się 
w mgielnym woalu.

Na skraju cisza, 
pająki dawno opuściły sieci.

Pomiędzy próchnem 
leciwych desek, 
a czapą trzciny 
ogrzewa się starość.

Aldona Latosik, 6 I 2014

Pogodowe anomalia
(Wierszyk dla dzieci)

Styczeń się jesiennie zaczął, 
tylko w górach ciut sypnęło.
Halny zmienił aurę nocą, 
jeszcze cieplej się zrobiło.

 A tu ferie się zbliżają,
jak zimowy sport uprawiać?
Lodowiska w szwach pękają,
tylko tam w zimę zabawa.

Pozamieniał płatki śnieżne,
w dość rzęsiste krople deszczu.
Dziatwie trochę smutno pewnie,
że nie zmarzła mocno jeszcze.

Dzieciom ładnie jest z pąsami,
jak jabłuszka wyglądają,
gdy rzucają się śnieżkami,
lub się śniegiem nacierają.

Zima poszła gdzieś w nieznane,
może być, że wróci później.
Choć to pora właśnie dla niej,
aura znowu płata figle.

Słońce w okno zaświeciło,
no nie powiem – było fajnie,
lecz co zmarzło, rozmroziło,
nawet śladu po bałwanie.

Aldona Latosik,m 9 I 2016

poezja / kultura
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Rok 2019 był rokiem szczególnym dla 
Stowarzyszenia ”Chór Bel Canto Gmi-
ny” Dopiewo. Obchodziliśmy 15-lecie 
istnienia. Z tej okazji zorganizowaliśmy 
koncert i goszcząc w tym okresie, za-
przyjaźniony Chór Ziemi Cogles z Gmi-
ny Maen Roch z francuskiej Bretanii, 

który odwiedził naszą gminę już po raz 
czwarty. W minionym roku wykonali-
śmy wszystkie zaplanowane projekty, 
a nawet „coś więcej”.

Śpiewaliśmy  
na zaproszenie

Uczestniczyliśmy w 12 koncertach  
- na zaproszenie współpracujących ze-
społów i instytucji. Między innymi w 
marcu wzięliśmy udział w „I Wiosen-
nym Spotkaniu Chóralnym” w Zalase-
wie, korzystając z zaproszenia chóru ze 
Swarzędza. 

W maju śpiewaliśmy na „IX Prze-
glądzie Muzycznym Artystów Trzecie-
go Wieku” na Trybunie Muzycznej w 
Poznaniu. W czerwcu - w Hospicjum 
Palium Towarzystwa Opieki Paliatywnej 
w Poznaniu i na „Majówce w Botaniku” 
w Ogrodzie Botanicznym w Poznaniu. 

W sierpniu wystąpiliśmy na IV edycji 
„|Koncertu na 966 Głosów” w Koźminie. 
W czerwcu z kolei na „Dniach Gminy 
Dopiewo”, gdzie wykonaliśmy krótki 
koncert i zorganizowaliśmy zabawę 
z mieszkańcami, zapraszając ich do 
wspólnej gry na bębnach afrykańskich. 

Po raz kolejny w grudniu uczciliśmy 

Śpiewamy już 15 lat
śpiewem kolejną rocznicę Powstania 
Wielkopolskiego.

Śpiewaliśmy zgodnie  
z planem

W ramach zaplanowanej działalności 
zorganizowaliśmy 7 koncertów, które w 

ciągu kilku ostatnich lat na stałe wpi-
sały się w kalendarz koncertowy, w tym 
między innymi: „Kolędujmy Panu” w 
Dopiewie,  „Koncert Jubileuszowy - 15 
lat Chóru Bel Canto” w CRK Konarzewo, 
„Koncert Przyjaźni” w OSP Dopiewo, 
„Podwieczorek przy mikrofonie” w OSP 
Dopiewo i „Bogu i Ojczyźnie Śpiewajmy” 
w Skórzewie. W listopadzie, zgodnie z 
założeniami programowymi, zorganizo-

waliśmy trzydniowe warsztaty muzyczne 
w Stacji Ekologicznej w Jeziorach. Jak co 
roku działalność naszą zakończyliśmy 
w grudniu „Wigilią Chóralną”.

W Nowym Roku w imieniu chórzy-
stów Chóru Bel Canto wraz z dyrygentką 
Elżbietą Węgielewska pragnę złożyć ży-
czenia wszelkiej pomyślności, sił i wy-
trwałości w dążeniu do zamierzonych 
celów oraz sukcesów w pracy i życiu oso-

bistym. Nade wszystko życzę zdrowia i 
spokoju ducha. Tych, co lubią śpiewać, 
serdecznie zapraszamy w szeregi Chóru 
„Bel Canto”. 

Z serdecznym pozdrowieniami w 
Nowym Roku 2020

Jan Adam Wasielewski,  
Prezes Stowarzyszenia  

Chór Gminy Dopiewo „Bel Canto” 
fot. Adam Mendrala

 

Kulturalny 2019
Gminna Biblioteka Publiczna i Cen-

trum Kultury w Dopiewie to instytucja, 
która od ponad 70 lat obejmuje swoją 
ofertą coraz szerszą grupę odbiorców. 

W minionym roku z biblioteki sko-
rzystało ponad 5 tysięcy czytelników – to 
wzrost o ok 500 osób w stosunku do 
roku 2018.  Wypożyczono prawie 120 tys. 
woluminów - wzrost o prawie 8 tysięcy w 
stosunku do roku 2018. Przybyło ponad 
4 tysięcy nowych pozycji bibliotecznych 
w Dopiewie i  filiach bibliotecznych w 
Konarzewie, Dąbrówce i Skórzewie. 

kultura
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Książki można rezerwować przez 
internet lub zapisać się do biblioteki on-
-line. Bez wychodzenia z domu można 
przedłużyć wypożyczone książki, a tak-
że otrzymać na maila przypomnienie o 
zbliżającym się terminie zwrotu książek. 
Od stycznia 2019 r czytelnicy mogą także 
bezpłatnie korzystać z platformy Legimi, 
która umożliwia dostęp do ponad 60.000 
ebooków i audiobooków. Kody dostępu 
można uzyskać w bibliotece i jej filiach. 

GBPiCK swoją ofertę kieruje do 
osób w każdej grupie wiekowej. Bogata 
oferta zajęć edukacyjno-artystycznych 
prowadzonych w Dopiewie, Dopiewcu, 
Konarzewie, Skórzewie i w Dąbrówce 
wciąż się powiększa i daje możliwość 
kreatywnego i owocnego spędzania czasu 
po szkole czy pracy. 

Znaczący wpływ na rozwój oferty 
GBPiCK ma wciąż powiększająca się licz-
ba członków Klubu Seniora „Promyk”. 
Obecnie Klub zrzesza ponad 200 senio-
rów z terenu całej gminy. Organizowane 

są comiesięczne spotkania i cykliczne 
warsztaty. Raz w tygodniu w Dopiewie, 
Konarzewie i Skórzewie prowadzona jest 
także bezpłatna gimnastyka dla seniora 
pod okiem wykwalifikowanego rehabi-
litanta. 

Na scenie widowiskowej w Konarze-
wie GBPiCK zorganizowała koncerty i 
spektakle teatralno muzyczne znanych 
artystów. Pojawił się Kuba Jurzyk z ze-
społu Accantus, Kabaret Rak, Urszula 
Chojan oraz wielu innych niekomer-
cyjnych gości. 80 rocznicę wybuchu 
II Wojny Światowej uświetnił koncert 
”Wrzesień 1939” w wykonaniu zespołu 
wokalno-aktorskiego Sonanto. 

W roku 2019 odbyły się także liczne 
imprezy i spotkania z kulturą dla dzieci 
i dorosłych. Do największych i cieszą-
cych się największą frekwencją zaliczyć 
należy plenerowy Dzień Dziecka, Galę 
która podsumowuje zajęcia dodatkowe, 
Wielkopolski Przegląd Amatorskich Grup 
Teatralnych o zasięgu wojewódzkim a 

także Wielkie Ubieranie Choinki w 
Dopiewie. 

W minionym sezonie letnim Gminna 
Biblioteka Publiczna i Centrum Kultury w 
Dopiewie po raz pierwszy zaproponowała 
plenerowe Kino na placu gminnym w 
Dopiewie, co spotkało się z uznaniem 
mieszkańców. Jak zapewnia dyrektor 
GBPiCK Pani Elżbieta Nowicka w tym 
roku także te wydarzenia będą kontynu-
owane. Pojawią się też nowe zaskakujące 
propozycje. 

Już teraz organizatorzy zapraszają 
na marcowy koncert Michała Bajora. 
GBPiCK co roku współorganizuje także 
finały WOŚP, na których padają rekor-
dowe sumy zebranych środków oraz Dni 
Gminy Dopiewo i Dożynki. 

Informacje o bieżących wydarzeniach 
znaleźć można na stronie www.bibldop.pl 
oraz facebooku biblioteki.  Zapraszamy!

Tekst: GBPiCK  
w Dopiewie, Fot. Łukasz Mańczak
 

28 Finał Wielkiej Orkiestry Świątecz-
nej Pomocy odbył się 12 stycznia 2020 r. 
pod hasłem „Wiatr w żagle!.  Tegoroczna 
zbiórka w Gminie Dopiewo zakończyła 
się rekordowym wynikiem. Uzbierano 
tu aż 119 494,99 zł. To kwota  netto, bo 
na organizację i występy nie wydano 
ani złotówki. Łącznie podczas wszyst-

Rekordowe WOŚP w Dopiewie

kich lat grania z Jurkiem Owsiakiem 
dopiewianie przekazali Fundacji WOŚP 
blisko 900 tys. zł.

Sztab WOŚP w Gminie Dopiewo 
od początku tworzą Szczepy ZHP oraz 
Gminna Biblioteka Publiczna i Centrum 
Kultury w Dopiewie. W 28 finał WOŚP 
w Gminie Dopiewo centrum wydarzeń 

było Centrum Rehabilitacyjno – Kul-
turalne w Konarzewie, ale tak jak rok 
temu włączyła się restauracja „Punkt 
Widzenia” w Skórzewie i Strefa Kultury 
El Pueblo  w Dąbrówce,  gdzie również 
przez cały dzień odbywały się kwesty, 
warsztaty i koncerty. 

Występy artystyczne jak co roku 
wzbogaciły program finału. W finałowym 
koncercie wystąpił zespół muzyczny „To 
My” z Poznania wykonał piosenki o życiu 
i miłości.  Wcześniej zaprezentowały się 
formacje  harcerskie i zuchowe, grupy 
taneczne, silna ekipa zumby, przedszko-
laki. Niezwykły talent wokalny w swoim 
recitalu przedstawiła Julia Galin. 

Pomiędzy występami lokalnych 
artystów odbywały się licytacje i lo-
teria fantowa. Zlicytowano wszystkie 
przedmioty otrzymane od darczyńców. 
Za największą sumę 800 zł wylicytowa-
no wino owocowe z workiem z napisem 
WOŚP. Licytowano także rowery, autograf 
Roberta Lewandowskiego, wyjazd do 
Sejmu RP, sprzęt AGD, oraz całe mnóstwo 

kultura
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WOŚP / kultura

atrakcyjnych przedmiotów. 
W holu odbyły się warsztaty pla-

styczne i z udzielania pierwszej pomocy, 
pokazy psów policyjnych i ratownictwa 
w wykonaniu jednostek OSP. Gminny 
Ośrodek Sportu i Rekreacji prowadził na 
boisku w Konarzewie animacje sportowe. 
O godz. 20.00 wzniesiono symboliczne 

Wyniki zbiórek w latach 1999 - 2020
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światełko do nieba. W tym roku tak-
że nie było fajerwerków, był cichy lecz 
widowiskowy i przyjazny dla zwierząt 
pokaz ognia.

 
Tekst i fot. Łukasz Mańczak,  

GBPiCK w Dopiewie

Mieszkańcy Konarzewa spotkali się 
w sobotnie popołudnie 7 grudnia, w cen-
trum miejscowości, aby wspólnie ubrać 
i rozświetlić choinkę. Mimo niesprzy-
jającej pogody, przyszło całkiem sporo 
dzieci i starszych, którzy chcieli poczuć 
atmosferę zbliżających się Świąt, a przy 
okazji lepiej się poznać i zintegrować. Na 
zebranych czekało przygotowane ognisko, 
pieczone ziemniaki - podawane z trady-
cyjnym gzikiem, a dla dorosłych, także 
grzane wino. Dzieci z pomocą rodziców 
chętnie ubierały choinkę przygotowany-
mi wcześniej ozdobami świątecznymi, 
bombkami i łańcuchami. Krótko przed 

Konarzewo odpaliło choinkę 
godziną 17:00. na bożonarodzeniowym 
drzewku rozbłysły światełka, inaugurując 
okres Świąt. 

Wydarzenie nie mogłoby dojść do 
skutku gdyby nie pomoc szeregu firm i 
instytucji oraz samych mieszkańców. Or-
ganizatorzy bardzo dziękują wszystkim, 
którzy pomogli w przygotowaniu spotka-
nia oraz zasponsorowali poczęstunek. 
Miłe chwile spędzone na tegorocznym 
wspólnym ubieraniu choinki, pozwalają 
przypuszczać, że za rok spotkamy się na 
następnym takim wydarzeniu, być może 
poszerzonym o mini jarmark świąteczny. 

Paweł Jazy , Fot. Ryszard Wojtasz
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Już po raz szósty odbył się w Kona-
rzewie Orszak Trzech Króli, czyli uliczne 
jasełka organizowane przez konarzewską 
parafię w dniu Objawienia Pańskiego, 
czyli 6 stycznia.

Orszaki maszerują przez polskie 
miasta i wsie od 12 lat. Ich inicjatorem 
i patronem jest Fundacja Orszak Trzech 
Króli, która wspomaga organizację or-
szaków w Polsce. Fundacja zapewnia 
propozycje scenariuszy, sztandary, 
korony, śpiewniki, naklejki – słowem 
wszystko, o co trudno jest zadbać w 
małych wspólnotach. 

Orszak Trzech Króli w Konarzewie 
maszerował z gromkim śpiewem kolęd 
na ustach na trasie kościół – szkoła – 
kościół zaraz po zakończeniu Mszy św. 
o 12.00. Poseł rzymskiego cesarza (w tej 
roli od początku R. Grębowicz) ogło-
sił spis ludności, a następnie wszyscy 
udaliśmy się za gwiazdą w poszukiwa-
niu Dzieciątka. Poza trzema Królami 

Konarzewski Orszak Trzech Króli 

(niezmiennie: A. Rasztorf, M. Pawlik 
i P. Hausa) był też czwarty: Herod (w 
tym roku M. Baranowski). Obok prze-
miłych aniołów wokół orszaku krążył 
też diabeł… Słowem było wiele dobrej 
i Bożej zabawy. Na koniec, pokrzepieni 
przez anielskie zastępy słodyczami, po-
kłoniliśmy się Świętej Rodzinie (w tym 
roku byli to M. Sz. L. Trybusiowie) przy 
betlejemskiej szopie, stojącej jak zawsze 
obok naszego kościoła. Bezpiecznego 
przejścia Orszaku strzegły parafialne 
służby porządkowe oraz druhowie OSP 
Dopiewo (serdecznie dziękujemy!). 

Zapraszamy wszystkich mieszkańców 
Gminy Dopiewo do udziału w kolejnym 
Orszaku Trzech Króli w Konarzewie, już 
6 stycznia 2021! 

Ks. Krzysztof Różański 
Proboszcz Parafii pw. św. Marcina  

i św. Piotra w Okowach  
w Konarzewie

Po raz czwarty w Dąbrówce odbył się 
parafialny orszak Trzech Króli. Rozpoczął 
się o godzinie 11:00 przy centrum han-
dlowym, a zakończył w kaplicy, wspólną 
modlitwą w intencji pokoju oraz Mszą 
świętą o godzinie 11.30. Spotkanie było 
okazją do wspólnego śpiewania kolęd i 
wyrażenia radości wynikającej z Bożego 
Narodzenia. 

Ks. Szymon Kosmala, Parafia św. 
Urszuli Ledóchowskiej w Dąbrówce

Fot. Arch. Parafii w Dąbrówce

Orszak Trzech Króli w Dąbrówce
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z krzesłami czy na gazetach. Wszyscy 
uczestnicy otrzymali nagrody. 

Bal u Ogników
Motywem przewodnim karnawałowej 

zabawy w WTZ „Ognik” były stroje z 
bajek, kreskówek i komiksów. Pięknie 
przystrojona sala zapełniła się barw-
nymi postaciami, w które wcielili się 
zaproszeni goście. Organizatorzy przy-
gotowali poczęstunek i konkursy. Był to 
mile spędzony czas przy porywającej do 
tańca muzyce. Serdecznie dziękujemy 
za zaproszenie i super zabawę.

Anna Besztak – Mirek,  
Terapeuta Zajęciowy

wraz z Rafałem, a także  
Marcinem Mankiewiczem,  

uczestnikami WTZ w Konarzewie 

Uczestnicy WTZ w Konarzewie i 
Otuszu, wraz z  członkami  Stowarzy-
szenia na Rzecz Osób Niepełnospraw-
nych „Promyk”, wzięli udział w balach 
karnawałowych - 25 stycznia we własnej 
zabawie - w Centrum Rehabilitacyjno – 
Kulturalnym w Konarzewie, a 30 stycznia 
– gościnnie - w balu zorganizowanym 
przez zaprzyjaźniony WTZ „Ognik” z 
Poznania.

Bal w CRK
Utwory do tańca podczas balu w 

CRK przygotował DJ Grzegorz, warsz-
tatowy kierowca, który specjalnie dla 
uczestników WTZ wcielił się w nową 
rolę. Karnawałowym dopełnieniem 

były maski, wieczorowe, przygotowane 
przez uczestników pracowni plastycznej. 
Podczas zabawy nie zabrakło koloro-
wych świateł, profesjonalnej konsoli i 
znanych wszystkim utworów z reper-
tuaru popularnych zespołów. Wszyscy 
świetnie się bawili, tańcząc i śpiewając 
nasze ulubione utwory. 

Uśmiechy towarzyszyły nam do 
wieczora. Było mnóstwo radości. Cze-
kał na nas również słodki poczęstunek, 
gorąca kawa i herbata, które pozwoliły 
nam na chwilę odpoczynku i relaksu. 
Bawiliśmy się, biorąc udział  w konkur-
sach  i quizach przygotowanych przez 
Panią Anię, m.in. tańcząc z balonami, 

kultura / WTZ

Niech żyje bal!

Poseł Joanna Jaśkowiak odwiedzi-
ła 28 stycznia podopiecznych WTZ w 
Konarzewie Stowarzyszenia na Rzecz 
Osób Niepełnosprawnych „Promyk”. To-
warzyszył jej Mirosław Wieloch, Radny 
Powiatu Poznańskiego. Goście zapoznali 
się z działalnością placówki i metodami  
prowadzenia terapii zajęciowej. Zoba-
czyli pracownie (ceramiczną, plastyczną, 
ogrodniczo - bukieciarska, muzyczno-
-teatralna, gospodarstwa-domowego, 
technik-różnych, komputerową i salę 
rehabilitacyjną) i poznali wykorzysty-

Poselska wizyta
wane w nich narzędzia. Interesowała ich 
twórczość podopiecznych i zasady funk-
cjonowania WTZ-u. Byli pod wrażeniem 
talentów uczestników i wykonanych przez 
nich prac. Pani Poseł wykonała pięknego 
zająca z gliny, opowiadając gospodarzom 
o swojej twórczości artystycznej. 

Karolina Jurga, Zastępca  
Kierownika WTZ „Promyk”

wraz z Mikołajem Lambryczakiem, 
uczestnikiem WTZ w Konarzewie. 
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III edycja Wiosennego Maratonu 
Fitness odbędzie się 14 marca 2020 r. 
w hali sportowej Gminnego Ośrodka 
Sportu i Rekreacji w Dopiewie. Wyda-
rzenie to skierowane jest do osób, które 
chcą aktywnie spędzić czas, doskonale 
się przy tym bawiąc. 

Zapraszamy na Maraton Fitness 2020

W poprzednich edycjach udział wzię-
ło już blisko 200 osób, które przez 3 
godziny zmagały się z różnymi typami  
aktywności fizycznej. Do tej pory na 
naszym maratonie spróbować można 
swoich sił podczas aerobiku klasyczne-
go, zumby, zajęć wzmacniających typu 
„body shape” i  zajęć na trampolinach.  

W tym roku szykujemy moc atrakcji 
na 3 pełne godziny. Więcej informacji 
będzie można uzyskać na stronie inter-
netowej www.gosir.dopiewo.pl . 

Koszt udziału w maratonie to 20 zł 
/ osobę ( obowiązują zapisy ) . 

Paulina Nowacka,  
GOSiR w Dopiewie 

Gminny Ośrodek Sportu i Rekreacji 
w Dopiewie zaprasza na kolejną edy-
cję Turnieju Trzech Boisk. To cykl meczów 
piłki nożnej rozgrywanych w 2020 r. na 
trzech różnych boiskach na terenie Gminy 
Dopiewo w trzech różnych terminach.

W turniejach udział wziąć mogą ze-
społy zrzeszone (nie wyżej niż w A klasie) 
lub niezrzeszone (grupy zorganizowane, 
zakłady pracy itp.). W składzie każdej 
drużyny może znajdować się co najwyżej 
jeden zawodnik grający powyżej A kla-
sy. Zgłoszenie do rozgrywek jest jed-
noznaczne z deklaracją przestrzegania 
regulaminu i przepisów gry. Zawodnicy 
muszą mieć ukończone 16 lat.

Terminy rozgrywek:
• Hala Sportowa GOSiR w Dopie-

wie – 23 lutego 2020r. (niedzie-
la), godz. 9:00

• Owocowa Plaża w Zborowie – 10 
maja 2020r. (niedziela,) godz. 11:00

• Boisko ORLIK 2012 w Skórzewie – 7 
listopada 2020r. (sobota), godz. 9:00

Zapisy i zgłoszenia do 17 lutego 2020 
roku przyjmuje: Mateusz Jaworski - tel. 
kom. 519 807 444, email: mateusz.ja-
worski@dopiewo.pl .

GOSiR Dopiewo

Turniej Trzech Boisk

Bądź na biażąco
wejdź na:

dopiewo.pl
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W weekend 11 i 12 stycznia 2020 
r., w hali sportowej Gminnego Ośrodka 
Sportu i Rekreacji w Dopiewie odbyły 
się drugi turniej XIX Grand Prix w piłce 
nożnej. (Grand Prix składa się z 3 tur-
niejów). Event odbywa się od 20 lat o 
puchar Prezesa Wielkopolskiego Związku 
Piłki Nożnej pod patronatem Starosty 
Poznańskiego i Wójta Gminy Dopiewo.  

W kategoriach: „orlik” i „żak” na 
płycie boiska mecze rozgrywało 200 
młodych zawodników z klubów pił-
karskich z terenu Wielkopolski. Zawo-
dy przebiegły w sportowej atmosferze. 
Były niesamowite emocje, piękne akcje 
i strzelone bramki. Drużyny z terenu 
naszej Gminy zaprezentowały wysoki 
poziom piłkarski. O barwną oprawę 
zadbali kibice - rodzice, którzy na try-
bunach ostro dopingowali najmłodszych 
adeptów piłki nożnej. 

Klasyfikacja końcowa: 
W kategorii „orlik” : 1. CANARIN-

HOS SKÓRZEWO B, 2. GKS DOPIE-
WO, 3. CANARINHOS SKÓRZEWO A, 
4. UKS TALENT POZNAŃ, 5. KORO-
NA ZAKRZEWO A,  6. FA LESZNO, 7. 
ORKAN KONARZEWO, 8.KORONA 
ZAKRZEWO B.

Organizatorzy przyznali również dwa 
wypróżniania: najlepszym zawodnikiem 

II Turniej XIX Grand Prix Żaków i Orlików 

turnieju został SZYMON KOSIŃSKI z 
CANARINHOS SKÓRZEWO B, a naj-
lepszym bramkarzem - JAKUB MAR-
KIEWICZ z GKS DOPIEWO 

W kategorii „żak”: 1. CANARINHOS 
SKÓRZEWO ŻÓŁCI, 2. FA LESZN, 3. 
SZKOŁA FUTBOLU LUBOŃ, 4. CANA-
RINHOS SKÓRZEWO NIEBIESCY, 5. 
UKS TALENT POZNAŃ, 6. AP WILKI 
DĄBRÓWKA, 7. TS OLIMP POZNAŃ, 8. 
GKS DOPIEWO A, 9. GKS DOPIEWO B

Najlepszym zawodnikiem turnieju 
został: GABRIEL DŁUBAK z FA LESZNO, 
a najlepszym bramkarzem: MATEUSZ 
PACHOLCZAK z CANARINHOS SKÓ-
RZEWO ŹÓŁCI. 

Wszystkie drużyny otrzymały pa-
miątkowe dyplomy, a najlepsi pucha-
ry i nagrody rzeczowe, które wręczył 
Dyrektor Gminnego Ośrodka Sportu i 
Rekreacji w Dopiewie - Marcin Napierała. 

Już dziś gorąco zapraszamy na III 

Turniej cyklu, który wyłoni zwycięzców 
XIX edycji Grand Prix w Piłce Nożnej 
Orlików i Żaków. Finałowe turnieje 
odbędą się odpowiednia 15 i 16 lutego 
2020 w hali GOSiR w Dopiewie. Począ-
tek - godz. 9:00. 

Mateusz Jaworski,  
GOSiR w Dopiewie 
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Bobry w grze
Po raz drugi ze „Smyczą”

Drużyna Brave Beavers po raz drugi z 
rzędu triumfuje na turnieju „Winter Unle-
ashed” zorganizowanym przez poznańską 
drużynę Uwaga Pies w Murowanej Gośli-
nie. Rozgrywki trwały 2 dni. Zawodnicy 
z Gminy Dopiewo zdeklasowali rywali, 
wygrywając wszystkie 7 meczów. Żadne-
mu przeciwnikowi nie pozwolili wyrwać 
sobie więcej niż 9 punktów. W finale 
spotkali się z organizatorami wygrywa-
jąc 16 - 9. Nagrodę indywidualną– dla 
najlepszego zawodnika turnieju - zdobył 
Adam Maciejewski z naszej drużyny. 

Po „Warszawskiej Lidze”
Brave Beavers w kat. men zajęły 6 

miejsce na 14 zespołów, które wzięły 
udział w 3 kolejkach „Warszawskiej Ligii 
Ultimate 2019 / 2020”. To pierwszy start 
„Bobrów” w rozgrywkach w tej katego-
rii płciowej. Łącznie zespół rozegrał 13 
spotkań, spośród których 8 zakończone 
zostały zwycięstwem. Podczas 3 kolejek 
zdobył 184 punkty, z czego najwięcej 
zebrał debiutant Jędrzej Nowak – 30.  
Wszystkie spotkania były intensywne, 
co było dobrym sprawdzianem przed 
Halowymi Mistrzostwami Polski, które 
odbędą się w lutym.

Wesprzyj wyjazd  
na Mistrzostwa

W dniach 18-25 lipca w Szwecji od-
będą się Mistrzostwa Świata do lat 20 
w ultimate frisbee. W turnieju udział 
weźmie blisko 30 reprezentacji narodo-
wych z całego świata m.in. USA, Japonii, 
Kanady, Kolumbii, czy Australii. W tym 
gronie są również Polacy - zespoły kobiet 
i mężczyzn. Najprawdopodobniej w obu 
ekipach pojawią się znów reprezentanci 
zespołu Brave Beavers Dopiewo, który 
odnoszą sporo sukcesów, zwłaszcza w 
rozgrywkach młodzieżowych.

Reprezentacja mężczyzn do lat 20 
w 2019 r. wystąpiła na Mistrzostwach 
Europy, gdzie dotarła do ćwierćfinału. 
Tam już musiała jednak uznać wyższość 
Brytyjczyków, którzy później zagrali w 
finale. Z kolei reprezentacja dziewcząt 
do lat 20 w mistrzostwach świata za-
debiutowała w 2016 r., zajmując wów-
czas szesnaste miejsce. Rok temu, na 
Mistrzostwach Europy, biało-czerwone 
były już jednak jedenaste. Jest okazja, aby 
te wyniki jeszcze bardziej wyśrubować.

Młodzi sportowcy muszą jednak 
zebrać pieniądze na występ w Szwecji. 
Koszt wyjazdu dwóch reprezentacji, 
dziewcząt i chłopców, to kwota rzędu 
150 tys. złotych. Większość z tej kwo-
ty sfinansują rodzice. Dodatkowo, by 
zmierzyć się z najlepszymi drużynami 
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globu, nasi młodzi reprezentanci będą 
samodzielnie musieli pokryć koszty 
zgrupowań. Pozostałe pieniądze posta-
nowiono zebrać wśród darczyńców, na 
stronie pomagam.pl/ultimateu20 .  Dla 

tych, którzy zdecydują się na taki krok 
przewidziano upominki.

Michał Juskowiak,  
fot. Michał Schiller  

i Organizator Zawodów
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Urząd Gminy Dopiewo
ul. Leśna 1c

62-070 Dopiewo
www.dopiewo.pl

Gmina Dopiewo jest na portalach społecznościowych.
Nasze profile to:
Facebook: Gmina Dopiewo - strona oficjalna
You Tube: GminaDopiewo

polub nas zobacz nas

Wesołych 
Świąt

Szczęśliwego Nowego Roku


